
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 16163 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Π. Δούνια και  Ν.

Κασιµάτη, σελ. 16198, 16199 
3. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή στις 28-

06-2022, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 ποινική ευθύνη των Υπουργών δύο ποινικές δι-
κογραφίες: Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Χρήστο Στυ-
λιανίδη και ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Με-
ταναστευτικής Πολιτικής κ. Νότη Μηταράκη, σελ. 16197 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16163, 16188, 16190,
16192, 16193, 16194, 16195, 16196, 16197, 16198, 16199,
16200 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2777 έως 2844,

σελ. 16163 - 16182 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

16183 - 16187 
3. Ανακοινώνεται το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 4 Ιουλίου 2022, σελ. 16188 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Την ανέ-

γερση του νέου Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου (ΔΜΗ)»,
σελ. 16189 

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε
θέµα: «Απαξιωτικές δηλώσεις εις βάρος λογιστών κι οικονο-
µολόγων», σελ. 16191 

γ) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε
θέµα: « Έναν, δύο, τρεις, πολλούς «Σαϊντού» µαθητές που
κινδυνεύουν µε απέλαση κατασκευάζει η πολιτική της ΝΔ»,
σελ. 16193 

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Επίσπευση του έργου της Αστικής Σήραγγας

Ηλιούπολης για την κυκλοφοριακή αποσυµφόρηση των νο-
τίων προαστίων», σελ. 16195 

ii. µε θέµα: «Απαράδεκτες εκπτώσεις στο έργο του προ-
αστιακού δυτικής Αττικής», σελ. 16198 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16163 - 16200

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 16163, 16188, 16190, 

16192, 16193, 16194, 
16195, 16196, 16197, 
16198, 16199, 16200

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 16198, 16199
ΒΟΥΛΤΕΨΗ  Σ.  , σελ. 16193, 16194, 16195
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 16191, 16192
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 16196, 16197, 16198, 16199
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 16191, 16192
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 16195, 16196
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 16189, 16190
ΤΣΙΑΡΑΣ  Κ.  , σελ. 16189, 16190
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 16193, 16194, 16195

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’

Παρασκευή 1 Ιουλίου 2022



Αθήνα, σήµερα την 1η Ιουλίου 2022, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 30-6-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΝΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης

30 Ιουνίου 2022 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας και
άλλες επείγουσες ρυθµίσεις»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Κωνσταντίνο Κυρανάκη, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’

Παρασκευή 1η Ιουλίου 2022



16164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16165



16166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16167



16168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16169



16170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16171



16172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16173



16174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16175



16176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16177



16178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16179



16180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16181



16182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16183

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



16184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16185



16186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16187



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν ξεκινήσουµε έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα
το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 4 Ιουλίου 2022.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 805/20-6-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννας Ευθυµίου,
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Χωροθέτηση του Νέου Ογ-
κολογικού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης στο πρώην Στρατόπεδο
Καρατάσου στη δυτική Θεσσαλονίκη».

2. Η µε αριθµό 821/24-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νε-
κτάριου Σαντορινιού προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Να υλοποιηθούν άµεσα οι υποσχέσεις δήµου και
περιφέρειας για το κλειστό γυµναστήριο Αρχαγγέλου».

3. Η µε αριθµό 810/22-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ποια είναι η εξέ-
λιξη της υλοποίησης των µέτρων και δράσεων που ανακοινώθη-
καν στις 19 Ιουνίου 2020 για την αξιοποίηση του Κρατικού
Ιδρύµατος Βυτίνας».

4. Η µε αριθµό 831/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Αποκλεισµός οποιασδήποτε µορφής ιδιωτικοποίησης του
χώρου του αεροδροµίου "ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ" Ηρακλείου
Κρήτης και εξασφάλιση της αξιοποίησής του για την κάλυψη των
λαϊκών αναγκών».

5. Η µε αριθµό 809/21-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Θα σεβαστεί η κυβέρνηση την ευρωπαϊκή δέσµευση απόλυτης
προστασίας του 10% της επικράτειας της χώρας;».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής )

1. Η µε αριθµό 807/21-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας κ. Μάριου Σαλµά προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ανάγκη λήψης µέτρων
για στήριξη των αγροτοκτηνοτρόφων εν µέσω πληθωρισµού και
µεγάλης αύξησης του κόστους παραγωγής». 

2. Η µε αριθµό 822/24-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Ιωάννη Μουζάλα προς την Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση η ανάγκη διερεύνησης των
καταγγελιών ιδιωτικών εκπαιδευτικών αναφορικά µε τα προγράµ-
µατα επιµόρφωσης ανήλικων προσφυγόπουλων». 

3. Η µε αριθµό 811/22-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποια είναι τα µέτρα πο-
λιτικής για να ανταπεξέλθει η χώρα στην διαφαινόµενη έλλειψη
φυσικού αερίου και ποια θα είναι η χρήση των λιγνιτικών µονά-
δων της Μεγαλόπολης».

4. Η µε αριθµό 832/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την ΥπουργόΠολιτισµού και Αθλητι-
σµού,µε θέµα: «Την ουσιαστική στήριξη των οµοσπονδιών του
ναυταθλητισµού». 

5. Η µε αριθµό 828/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα–Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό µε θέµα: «Εκατόν εβδοµήντα ανεµογεννή-
τριες και συνοδά έργα λεηλατούν την φύση στον Κάβο Μαλέα».

6. Η µε αριθµό 816/22-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλά-

χου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Διαδικασίες πρόσλη-
ψης επιµελητή Β’ Παιδιατρικής Νοσοκοµείου Χαλκίδας».

7. Η µε αριθµό 838/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµη-
τρίου Χαρίτου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Θα προχωρήσει η εξορυκτική δραστηριότητα στη
Θράκη παρά την έλλειψη συναίνεσης της τοπικής κοινωνίας;».

8. Η µε αριθµό 815/22-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα
Λοβέρδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ανακύκλωση και διαχείριση απορριµµάτων στο αεροδρό-
µιο του Ηρακλείου της Κρήτης». 

9. Η µε αριθµό 833/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ελλείψεις τεχνολόγων στο ακτινοδια-
γνωστικό εργαστήριο του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκο-
µείου Λάρισας».

10. Η µε αριθµό 817/23-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου
Οικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ίδρυση γενικού
νοσοκοµείου στα Μεσόγεια, ανατολική Αττική».

11. Η µε αριθµό 820/24-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Ανάγκη δηµιουργίας κέντρου πιστοποίησης αναπηρίας, ΚΕΠΑ
στην Αργολίδα».

12. Η µε αριθµό 834/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Την πυρκαγιά στην Νέα Καρβάλη, την αντεργα-
τική επίθεση και την µη τήρηση των υποχρεώσεων της
«ENERGEAN OIL».

13. Η µε αριθµό 824/24-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Aναγκαία η αύξηση του προϋπολογισµού για το πρό-
γραµµα νέων αγροτών-25 εκ. υπολείπονται για την Περιφέρεια
Κρήτης».

14. Η µε αριθµό 837/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Τα επικίνδυνα σχέδια εγκατάστασης ανε-
µογεννητριών στην Κρήτη».

15. Η µε αριθµό 829/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η µείωση των
πιστώσεων ανάθεσης υλοτοµικών εργασιών και λοιπών εργασιών
συγκοµιδής συνιστούν εµπόδιο στην προστασία και διαχείριση
των δηµοσίων δασών».

16. Η µε αριθµό 806/21-6-2022 επίκαιρη ερώτηση της Ανεξάρ-
τητης Βουλευτού A’ Αθηνών κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Παράνοµη δια-
κίνηση και εµπορία ζώων συντροφιάς».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4890/26-4-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Ιωάννη Μπαλάφα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Νοµοθετική Ρύθµιση για αξιοποίηση της ενέρ-
γειας που παράγεται από φωτοβολταϊκά στον Δήµο Αγ.
Δηµητρίου».

2. Η µε αριθµό 2281/9-5-2022 αναφορά του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Την αποκατάσταση των ζη-
µιών και την διαχείριση των συνεπειών του καταστροφικού σει-
σµού της 27ης Σεπτεµβρίου 2021 που έπληξε την Κρήτη».

3. Η µε αριθµό 5347/23-5-2022 ερώτηση του Βουλευτή Φθιώ-
τιδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Σα-
ρακιώτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Υπολειτουργία του
ακτινολογικού τµήµατος του Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας εξαι-
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τίας έλλειψης του αναγκαίου ανθρώπινου δυναµικού».
4. Η µε αριθµό 2428/20-5-2022 αναφορά του Βουλευτή Ηρα-

κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: Την
επιβεβληµένη ανάγκη παράτασης των συµβάσεων του επικουρι-
κού προσωπικού στο Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας
Κρήτης».

5. Η µε αριθµό 4878/20-4-2022 ερώτηση της Βουλευτού Β2’Δυ-
τικού Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Προβλήµατα του Εθνικού Κέντρου Αποκατάστασης (ΕΚΑ)
στο Ίλιον».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στις προ-
γραµµατισµένες για σήµερα επίκαιρες ερωτήσεις.

Ξεκινούµε µε την τέταρτη µε αριθµό 830/27-6-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Την ανέγερση του νέου Δικα-
στικού Μεγάρου Ηρακλείου (ΔΜΗ)».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κων-
σταντίνος Τσιάρας.

Παρακαλώ, όµως, όλους τους συναδέλφους και επερωτώντες
Βουλευτές και επερωτώµενους Υπουργούς να είµαστε σύντοµοι,
διότι υπάρχει σήµερα και Διάσκεψη των Προέδρων για σοβαρά
ζητήµατα. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναµφισβήτητα η ανέγερση του νέου Δικαστι-

κού Μεγάρου Ηρακλείου είναι ένα απαραίτητο έργο που θα
δώσει µόνιµη λύση στο σοβαρό κτηριακό πρόβληµα του Δικα-
στηρίου του Ηρακλείου. Παράλληλα, βέβαια, προκύπτει η
ανάγκη αξιοποίησης των σηµερινών ιστορικών κτηρίων της οδού
Δικαιοσύνης, που να καλύπτουν υπαρκτές λαϊκές ανάγκες και
αναφέροµαι στο υφιστάµενο Δικαστικό Μέγαρο Ηρακλείου, την
Αστυνοµία, το Ειρηνοδικείο.

Η ανέγερση όµως του νέου Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου
έχει καθυστερήσει αδικαιολόγητα, επιβαρύνοντας ακόµα περισ-
σότερο την ήδη επιβαρυµένη λειτουργία των δικαστηρίων και φυ-
σικά των δικαστικών υποθέσεων. Είκοσι χρόνια περίπου µένει στα
χαρτιά. Υπενθυµίζω ότι η τελευταία υπόσχεση του Υπουργού
Υποδοµών ήταν στις 6-3-2020, δεσµευόµενος ότι εντός του πρώ-
του εξαµήνου του ’21 θα ξεκινούσε η κατασκευή του έργου. 

Αυτό είναι το αγκάθι, το οποίο, αντί να το ξεπεράσει η Κυβέρ-
νηση, το δυσκολεύει ακόµα περισσότερο. Και αυτό, γιατί αιφνι-
διαστικά αλλάζετε τον αρχικό σχεδιασµό, εντάσσοντας σε ένα
ενιαίο έργο αλλά δύο έργα. Το ένα αφορά την ανέγερση του
νέου Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου, αυτό που σας αναφέρω
δηλαδή, ένα ώριµο έργο, έτοιµο προς δηµοπράτηση και τα άλλα
δύο αφορούν την ανέγερση του νέου Δικαστικού Μεγάρου Χα-
νίων, που ακόµα δεν έχει παραχωρηθεί οικόπεδο, µελέτη δεν
υπάρχει, καθώς και την αναβάθµιση του Δικαστικού Μεγάρου Ρε-
θύµνου. 

Αυτή η εξέλιξη όµως ανατρέπει τα πάντα, αντικειµενικά βάζει
στον πάγο ένα ώριµο έργο, αυτό του νέου Δικαστικού Μεγάρου
Ηρακλείου, αναµένοντας την ωρίµανση των άλλων δύο έργων,
που ενδεχοµένως να κρατήσει χρόνια, όπως γνωρίζουµε από την
ιστορία. 

Το δεύτερο ζήτηµα που προκύπτει και το αναδεικνύει µόνο το
ΚΚΕ και σχετίζεται µε τα παιχνίδια των καθυστερήσεων είναι ότι
το νέο Δικαστικό Μέγαρο Ηρακλείου, όποτε και αν γίνει -όπως
και τα υπόλοιπα έργα βέβαια, απλά εστιάζω στο συγκεκριµένο
µιας και γι’ αυτό γίνεται η συζήτηση σήµερα- θα κατασκευαστεί
µε το απαράδεκτο καθεστώς σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα και η λειτουργία του θα παραχωρηθεί στον ιδιώτη για
τριάντα χρόνια, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Είναι γνωστό ότι τα έργα ΣΔΙΤ κατασκευάζονται µε υπερδιπλά-
σιο κόστος απ’ ό,τι τα δηµόσια έργα, κατώτερης ποιότητας, θυ-
σιάζοντας ακόµα και προδιαγραφές ασφαλείας για αύξηση του
περιθωρίου κέρδους, ενώ περιλαµβάνουν και ανταποδοτικά τέλη

ως προς τη χρήση. Χαµένοι κατά την άποψή µας -και η εµπειρία
το δείχνει αυτό- είναι οι εργαζόµενοι των δικαστηρίων -αναφέρο-
µαι σε υπαλλήλους, δικαστές, δικηγόρους- και συνολικά ο λαός,
που θα κληθεί να βάλει το χέρι στην τσέπη για να έχει πρόσβαση
σε υπηρεσίες που παρέχει ο ιδιώτης, όπου µπορεί να είναι η
στάθµευση, µπορεί να είναι τα κυλικεία, αλλά και δικαστικά
έξοδα, τέλη, παράβολα, προσφυγές, εφέσεις, αντεφέσεις και
ούτω καθεξής. 

Ευθέως, λοιπόν, θέτουµε το ζήτηµα ότι οι καθυστερήσεις για
την κατασκευή του νέου δικαστικού µεγάρου και η ανεξήγητη έν-
ταξή του σε ένα ενιαίο έργο µε άλλα δύο οφείλονται στην εµ-
πλοκή των ιδιωτών και τα παζάρια που γίνονται για να
καταλήξουν ποιος, ποια εταιρεία θα το αναλάβει και µε τι τίµηµα. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρει η Κυ-
βέρνηση ώστε, πρώτον, να προχωρήσει άµεσα η ανέγερση του
νέου Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου, να διαχωριστεί από τον
σχεδιασµό για άλλα δικαστικά µέγαρα, καθώς το ιδιοκτησιακό
καθεστώς του ακινήτου στο οποίο προβλέπεται να γίνει το έργο
είναι ξεκάθαρο και άρα µπορεί να προχωρήσει άµεσα, χωρίς
ΣΔΙΤ και εµπλοκή ιδιωτών, διασφαλίζοντας συγχρόνως την απο-
κλειστική χρηµατοδότηση από το κράτος, χωρίς επιπλέον επιβα-
ρύνσεις για τους πολίτες. Και δεύτερον, να συντηρηθούν και να
αξιοποιηθούν τα ιστορικά κτήρια που ανέφερα στην αρχή, καλύ-
πτοντας υπαρκτές λαϊκές ανάγκες, δηλαδή, χώροι ψυχαγωγίας,
τέχνης, στέγασης δηµοσίων υπηρεσιών και άλλα, χωρίς σκέψη
για ιδιωτική εκµετάλλευσή τους και εµπορικά πολυκαταστήµατα
στη λογική του open mall του κέντρου του Ηρακλείου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα µου επιτρέψετε να

σας πω ότι δεν µπορεί ούτε εγώ ούτε κανείς µας να είναι ευχα-
ριστηµένος µε την κατάσταση που επικρατεί στο Δικαστικό Μέ-
γαρο του Ηρακλείου. Αν και πρόκειται για ένα εµβληµατικό
κτήριο για την πόλη, απέχει πολύ από το να χαρακτηριστεί ως
ένα δικαστικό µέγαρο που ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγ-
κες µιας δικαστικής υπηρεσίας. Γι’ αυτό και σωστά -εγώ δεν κρύ-
βοµαι ποτέ πίσω από το δάχτυλό µου- η προηγούµενη
κυβέρνηση έκρινε αναγκαία την κατασκευή ενός νέου Δικαστικού
Μεγάρου στο Ηράκλειο. Επιλέχθηκε τότε µάλιστα η κατασκευή
του νέου Δικαστικού Μεγάρου του Ηρακλείου να συνδυαστεί µε
την αντίστοιχη κατασκευή ενός νέου στην Έδεσσα και να ενταχ-
θούν ως ενιαίο έργο στις διατάξεις του ν.3389/2005 για τη συγ-
χρηµατοδότηση µέσω ΣΔΙΤ. 

Και προφανώς η επιλογή της κατασκευής µέσω ΣΔΙΤ ήταν και
είναι ο καλύτερος τρόπος για την άµεση χρηµατοδότηση του
έργου ώστε να εξασφαλιστούν µέσω των ιδιωτικών κεφαλαίων οι
αναγκαίοι πόροι. Και η επιλογή αυτή είναι επιβεβληµένη σχεδόν
για όλα τα µεγάλα κατασκευαστικά έργα που προγραµµατίζουµε
στον χώρο της δικαιοσύνης. Πιθανόν να µην το γνωρίζετε, αλλά
είναι πάνω από είκοσι χρόνια που προγραµµατίστηκε η κατα-
σκευή ενός δικαστικού µεγάρου στην Ελλάδα. Και αυτή τη
στιγµή πάνω από τριακόσια κτήρια φιλοξενούν τις δικαστικές
υπηρεσίες της χώρας και -εδώ επίσης για να είµαστε ειλικρινείς-
σχεδόν όλα, πλην ελαχίστων, χρήζουν σηµαντικών επισκευών και
σηµαντικών παρεµβάσεων. Να είµαστε πάλι απέναντι σε µία αν
θέλετε διάθεση να πούµε την αλήθεια: Πιστεύετε ότι όλα αυτά
µπορούν να χρηµατοδοτηθούν από τον κρατικό προϋπολογισµό;
Αυτό µπορεί να γίνει, αλλά σε ένα βάθος πολλών πολλών ετών
στο µέλλον. 

Σε κάποιες περιοχές, βεβαίως, η ανάγκη για την κατασκευή
νέων δικαστικών µεγάρων δεν µας επιτρέπει περαιτέρω καθυ-
στερήσεις. Και το Ηράκλειο είναι µία από αυτές τις περιπτώσεις,
είναι ανάµεσα σε αυτές. 

Έτσι, λοιπόν, εγώ προσωπικά επέλεξα να συνεχίσω το έργο
από εκεί που το παρέλαβα και να προχωρήσουµε στην κατα-
σκευή µέσω ΣΔΙΤ αρχικά των νέων µεγάρων σε Ηράκλειο και
Έδεσσα. Όµως στην πορεία εκτός των άλλων προβληµάτων που
καθυστερούσαν τις διαδικασίες, έγινε αντιληπτή η παραδοξό-
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τητα αυτού του σχεδιασµού. Πώς θα µπορούσε να υπάρξει συµ-
φέρον για το ελληνικό δηµόσιο από οικονοµικής άποψης όταν
έργο ΣΔΙΤ, όπως ήταν αυτό, αφορούσε ένα κτήριο στον Βορρά
στην Ελλάδα και ένα κτήριο στον Νότο; Κάτι τέτοιο δεν θα µπο-
ρούσε στην πραγµατικότητα να συµβεί.

Έτσι, λοιπόν, και σχετικά µε το νέο Δικαστικό Μέγαρο του
Ηρακλείου Κρήτης στο ΦΕΚ 3254/2020 δηµοσιεύτηκε η µε
αριθµό Δ211103 απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών, η οποία τροποποιούσε τις αρχικές αποφάσεις καθώς
µετά την απόφαση της Διυπουργικής Επιτροπής είναι πλέον ο
φορέας υλοποίησης του έργου. Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτή την
απόφαση, όσον αφορά την ενιαία διαγωνιστική διαδικασία ΣΔΙΤ
για τα παραπάνω δύο Δικαστικά Μέγαρα Ηρακλείου Κρήτης και
Έδεσσας, µε αναδιαµόρφωση του φυσικού αντικειµένου αυτών,
αφαιρώντας πλέον το νέο Δικαστικό Μέγαρο Έδεσσας, αυτό εν-
τάχθηκε στο ΣΔΙΤ Κεντρικής Μακεδονίας και αντικαταστάθηκε
µε τα Δικαστικά Μέγαρα Ρεθύµνου και Χανίων Κρήτης.

Στην πορεία, το 2021 µε νέα απόφασή του το Υπουργείο Υπο-
δοµών τροποποίησε το έργο προβλέποντας πλέον την ανέγερση
νέου δικαστικού µεγάρου στα Χανιά και όχι ανακατασκευή του
ήδη υπάρχοντος. Όπως καταλαβαίνετε, µε όλα αυτά είχαµε σο-
βαρές χρονικές επιπτώσεις στην πορεία του έργου, ωστόσο
πλέον είµαστε σε ένα τέτοιο σηµείο που µπορούµε σύντοµα να
έχουµε την προκήρυξη της πρώτης φάσης του διαγωνισµού. 

Θα επανέλθω για να σας πω τις λεπτοµέρειες ή τους πραγµα-
τικούς λόγους των καθυστερήσεων στη δευτεροµιλία µου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, είναι

πολύ εύκολο αυτό το πινγκ πονγκ, «η ευθύνη της προηγούµενης
κυβέρνησης, που εµείς όµως…» και ούτω καθεξής. Προφανώς
υπάρχουν ευθύνες διαχρονικά, και των προηγούµενων κυβερνή-
σεων. Λύση «πακέτο» Ηράκλειο, Έδεσσα. «Πακέτο», ναι. Εσείς
όµως έρχεστε το 2021, τώρα και κάνετε ακριβώς το ίδιο πράγµα.
Απλά δεν είναι η Έδεσσα, είναι όµορα δικαστικά µέγαρα. Αλλάζει
κάτι; Δεν αλλάζει επί της ουσίας κάτι. Και µε ρωτάτε τώρα εάν ο
κρατικός προϋπολογισµός σηκώνει την κατασκευή νέων δικαστι-
κών µεγάρων. Ένα ζήτηµα που προκύπτει είναι γιατί φτάσαµε
εδώ που φτάσαµε, γιατί εγκαταλείφθηκαν τα κτήρια. Δεν είναι
και εδώ διαχρονικές οι ευθύνες των κυβερνήσεων; Διαχρονικές
είναι οι ευθύνες των κυβερνήσεων. Και λέµε τώρα ότι ο κρατικός
προϋπολογισµός δεν σηκώνει; Τι δεν σηκώνει; Δεν σηκώνει για
δικαστικά µέγαρα, δεν σηκώνει για σχολεία, δεν σηκώνει για νο-
σοκοµεία, δεν σηκώνει για το ένα, δεν σηκώνει για το άλλο, δη-
λαδή, για σηµαντικά, νευραλγικά έργα που αφορούν τη
λειτουργία δηµοσίων υπηρεσιών και που έχουν συνέπειες και στη
λειτουργία φυσικά αυτών των υπηρεσιών, αλλά και στους ίδιους
τους πολίτες. 

Το νέο δικαστικό µέγαρο είναι µε το απαράδεκτο καθεστώς
της σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για έναν απλό και
µόνο λόγο, γιατί πρέπει να βρουν έκφραση, διέξοδο τα λιµνά-
ζοντα κεφάλαια και να αυξηθεί η κερδοφορία τους µε χρήµατα
που πληρώνει ο ελληνικός λαός -αφού είναι χρήµατα του ελλη-
νικού λαού- µέσω της άγριας φορολόγησής του. Και γι’ αυτό το
ζήτηµα δεν µιλάει κανένας παρά µόνο το ΚΚΕ. Γι’ αυτό και η Κυ-
βέρνηση και η δική σας και οι προηγούµενες εντάσσουν σε ενιαίο
πακέτο τα δικαστικά µέγαρα. Είναι απαίτηση κατασκευαστριών
εταιρειών να πάµε σε λύση-«πακέτο», για να διαπραγµατευτούν
µε ευνοϊκότερους όρους και για λογαριασµό τους την κατασκευή
και διαχείριση των δικαστικών µεγάρων ως ενιαίο έργο.

Ποιος βγαίνει κερδισµένος από αυτή την ιστορία; Βγαίνει το
ελληνικό δηµόσιο; Βγαίνει ο πολίτης; Βγαίνει ο δικηγόρος; Βγαί-
νει ο δικαστής; Βγαίνουν οι εργαζόµενοι των δικαστηρίων; Οι πο-
λίτες που εµπλέκονται µε τις δικαστικές υποθέσεις; Ο ιδιώτης
επενδυτής βγαίνει κερδισµένος από αυτή την ιστορία, γιατί ανα-
λαµβάνει µελέτη, κατασκευή, λειτουργία, συντήρηση, εκµετάλ-
λευση των εγκαταστάσεων, ώστε να επιταχύνει την απόσβεση
και την απόδοση του κεφαλαίου που επένδυσε. Στην πραγµατι-
κότητα, δηλαδή, διασφαλίζεται ζεστό χρήµα στους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους.

Τα παραδείγµατα που µπορεί να φέρει κανένας για την εµπει-
ρία που υπάρχει µέχρι σήµερα από την κατασκευή τέτοιων έργων
είναι πάρα πολλά. Να σας φέρω το παράδειγµα των είκοσι τεσ-
σάρων σχολείων που κατασκευάστηκαν στην Αττική µε τη µέ-
θοδο ΣΔΙΤ και στοίχισαν τρεισήµισι φορές περισσότερα από το
εάν κατασκευάζονταν µε την κλασική µέθοδο δηµοσίων έργων
και µε αυτεπιστασία από τους εργαζόµενους του οργανισµού;
Να σας µιλήσω για το Νοσοκοµείο της Πρέβεζας που αντί για 15
εκατοµµύρια ευρώ που θα κόστιζε ως συµβατικό δηµόσιο έργο,
µε την επιλογή της ΣΔΙΤ το κόστος αυτό ανήλθε στα 45 εκατοµ-
µύρια ευρώ µε παραχώρηση είκοσι επτά χρόνια;

Ξέρετε οι όµιλοι δεν είναι φιλανθρωπικά ιδρύµατα ούτε παρεµ-
βαίνουν για την ψυχή της µάνας τους. Θα πρέπει, λοιπόν, να µας
απαντήσετε πολύ συγκεκριµένα: Πρόκειται να δωρίσει κανείς, κά-
ποιος ιδιώτης, κάποια κατασκευαστική εταιρεία κάτι; Θα τα βάλει
από την ψυχή της µάνας του τα χρήµατα αυτά; Έχετε αναρωτηθεί
ή µήπως αυτά θα προέλθουν από την άγρια φορολογία, τη συν-
τήρηση και τη λειτουργία αυτών των υπηρεσιών και στην προκει-
µένη περίπτωση του νέου δικαστικού µεγάρου για τριάντα χρόνια; 

Άρα λοιπόν η µία πτυχή του θέµατος –και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε- είναι η αποσύνδεση του δικαστικού µεγάρου από την
ίδια διαδικασία ωρίµανσης µε το αντίστοιχο του Δικαστικού Με-
γάρου Χανίων και Ρεθύµνου, έτσι ώστε να δροµολογηθεί, να επι-
ταχυνθεί η διαδικασία κατασκευής και φυσικά να προχωρήσει και
να διασφαλιστεί η αποκλειστική χρηµατοδότηση από το κράτος,
χωρίς επιπλέον επιβάρυνση για τους πολίτες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, κ. Κωνσταντίνος Τσιά-

ρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Συνά-

δελφε, όπως σας ανέφερα στην πρωτολογία µου και για την Κυ-
βέρνηση αλλά και για µένα προσωπικά είναι προτεραιότητα ο
εκσυγχρονισµός των κτηριακών υποδοµών στη δικαιοσύνη, γι’
αυτό και εκπόνησαν το πρόγραµµα συµπράξεων δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα για την ανέγερση επτά νέων δικαστικών µεγά-
ρων, τρία στη βόρεια Ελλάδα, δύο στην κεντρική Ελλάδα και δύο
στην Κρήτη. Μεταξύ αυτών είναι και το Δικαστικό Μέγαρο του
Ηρακλείου. 

Ταυτόχρονα, µέσω του ΤΑΧΔΙΚ ανταποκρινόµαστε άµεσα σε
κάθε αίτηµα που οι διοικήσεις των δικαστικών σχηµατισµών της
χώρας µας αποστέλλουν για την αντιµετώπιση όλων των κτηριο-
λογικών διευθετήσεων και επισκευών. 

Επιστρέφω όµως στην ερώτησή σας και σας επισηµαίνω ότι
το έργο -για την Κρήτη µιλάµε- αφορά τελικά σε τρία κτήρια. Πε-
ριλαµβάνει την ανέγερση των δύο Δικαστικών Μεγάρων Ηρα-
κλείου και Χανίων, καθώς και την ανακατασκευή του Δικαστικού
Μεγάρου Ρεθύµνου µε συνολικό εµβαδό επιφάνειας πενήντα δύο
χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων περίπου και προϋπολογισµό πε-
ρίπου στα 123 εκατοµµύρια ευρώ. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτή η
χρηµατοδότηση δεν µπορεί να γίνει µε άλλο τρόπο. Και κατανοώ
ότι το ΚΚΕ έχει µια διαφορετική θέση το σέβοµαι, το αντιλαµβά-
νοµαι. Υπάρχει όµως και µια οικονοµική πραγµατικότητα, την
οποία µπορεί και πρέπει κανείς να τη διαβάζει µε µία λογική που
υπαγορεύεται από αυτό που η ίδια η οικονοµία επιβάλει.

Για να µπορέσουµε όµως, να προχωρήσουµε στην προκήρυξη
του διαγωνισµού θα πρέπει να έχουν λυθεί και τα άλλα ζητήµατα.
Πρώτα από όλα το ιδιοκτησιακό. Στο Ηράκλειο τα πράγµατα ολο-
κληρώθηκαν σχετικά γρήγορα αφού το Υπουργείο Δικαιοσύνης
µέσω του ΤΑΧΔΙΚ είχε δικό του ακίνητο οικόπεδο, το οποίο µε
την αριθµό 8889/16-6-2020 απόφαση του διοικητικού συµβου-
λίου του ΤΑΧΔΙΚ έχει παραχωρήσει πλήρως το δικαίωµα της χρή-
σης του ακινήτου προς το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
για τριάντα έτη. 

Το πρόβληµα έγκειται στο ακίνητο το οποίο πρόκειται στο
οποίο πρόκειται να ανεγερθεί το Δικαστικό Μέγαρο Χανίων και
το οποίο ανήκει στην «ΕΤΑΔ Α.Ε.» Από την πλευρά του Υπουρ-
γείου έχει αποσταλεί έγγραφο προς την ΕΤΑΔ µε το οποίο αιτού-
µαστε την παραχώρηση του συγκεκριµένου ακινήτου για την
ανέγερση νέου Δικαστικού Μεγάρου Χανίων. 
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Η διαβεβαίωση που έχω από το Υπουργείο Υποδοµών είναι
πως εφόσον η «ΕΤΑΔ Α.Ε.» απαντήσει στο Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, δηλώνοντας την πρόθεσή της να παραχωρήσει τµήµα του
αιτούµενο ακινήτου, οι νοµικές διαδικασίες της µεταβίβασης
µπορούν να εξελίσσονται παράλληλα µε τη διαγωνιστική διαδι-
κασία, µε την προϋπόθεση βεβαίως ότι θα υπάρξει άµεσα συµ-
φωνία του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε την «ΕΤΑΔ Α.Ε.», ο
διαγωνισµός θα µπορούσε να προχωρήσει, να εξελιχθεί ακόµη
και µέχρι το τέλος του καλοκαιριού µε την πρόσκληση της πρώ-
της φάσης και να έχουµε προσωρινό ανάδοχο για το έργο στις
αρχές του 2023. 

Βεβαίως, σε ό,τι αφορά στο υπάρχον Δικαστικό Μέγαρο Ηρα-
κλείου, γιατί κάνατε µια νύξη στην ερώτησή σας και γι’ αυτό θέλω
να σας πω πως το κτήριο ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο και έχει
παραχωρηθεί κατά χρήση στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Εσείς το γνωρίζετε καλύτερα από µένα ότι αυτό το κτήριο έχει
ανακηρυχθεί ιστορικό διατηρητέο µνηµείο. Βεβαίως, η χρήση
του από τη στιγµή που θα µετεγκατασταθούν οι δικαστικές υπη-
ρεσίες θα είναι αντικείµενο µιας εκ νέου συµφωνίας όλων των
εµπλεκοµένων υπηρεσιών του δηµοσίου µε τη συµµετοχή και των
τοπικών φορέων. Σύµφωνα πάντα µε όσα προβλέπονται για ένα
τέτοιο κτήριο. 

Θέλω, λοιπόν, κλείνοντας να σας διαβεβαιώσω πως οι σχετικές
διαδικασίες θα προχωρήσουν µε ρυθµούς που µάλλον δεν ήταν
συνηθισµένοι στο προηγούµενο διάστηµα. Και αυτό γιατί -το λέω
για άλλη µια φορά- είναι βαθιά πεποίθησή µου πως οι υποδοµές
των δικαστικών µεγάρων αποτελούν σηµαντικό παράγοντα για
την εύρυθµη λειτουργία της δικαιοσύνης, συµβάλλοντας µε
αυτόν τον τρόπο καθοριστικά στον τόπο της απονοµής της. Μια
διαδικασία όµως, η οποία ήταν κυριολεκτικά αφηµένη, δεν µπο-
ρούσε ποτέ να προχωρήσει και δεν µπορούσε σε καµία περί-
πτωση να εξελιχθεί µε αποτέλεσµα το ζητούµενο έργο,
αντιλαµβάνεστε πλέον ότι έχει δροµολογηθεί, ξεχωρίζοντας
πράγµατα και υλοποιώντας ουσιαστικά βήµατα τα οποία, εγώ
προσωπικά πιστεύω ότι σε µικρό χρονικό διάστηµα θα µας φέ-
ρουν ενώπιον των πραγµατικών εξελίξεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Εισερχόµαστε στην πέµπτη µε αριθµό 808/21-6-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΜέΡΑ25
κ. Γεώργιου Λογιάδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, µε θέµα: «Απαξιωτικές δηλώσεις εις βάρος λογιστών κι οι-
κονοµολόγων».

Στην ερώτηση του κ. Λογιάδη θα απαντήσει ο Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης. 

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Να ευχηθώ κι εγώ µε τη σειρά µου καλό µήνα σε όλους και

όλες. 
Κύριε Υπουργέ, η Ανεξάρτητη Κίνηση Οικονοµολόγων Ελλά-

δας αναφέρει ότι σε σύσκεψη µε επαγγελµατικούς φορείς που
έγινε µε πρωτοβουλία της Ευρωβουλευτού σας κ. Μαρίας Σπυ-
ράκη, ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, κ. Ιωάννης
Τσακίρης ανέφερε µε πλήρη νηφαλιότητα και σιγουριά τα κά-
τωθι, θα διαβάσω ακριβώς: «Θα ήθελα να σας πω το εξής, του-
λάχιστον οι µισοί από εσάς θα πρέπει να απολύσετε τους
λογιστές σας ή τους συµβούλους που πήρατε να σας κάνουν είτε
επιστρεπτέα προκαταβολή είτε οτιδήποτε του ΕΣΠΑ, να µην τους
πληρώσετε ποτέ.» 

Στις πρωτοφανείς αυτές και αδιανόητες για κυβερνητικό στέ-
λεχος δηλώσεις υπερθεµάτισε στην συνέχεια και ο παριστάµενος
Γενικός Γραµµατέας Δηµοσίων Επενδύσεων και ΕΣΠΑ ο κ. Σκάλ-
κος. Οι παραπάνω δηλώσεις προκάλεσαν την έκπληξη, την αγα-
νάκτηση και τον θυµό όλων των παρευρισκόµενων στη σύσκεψη,
όπως και όλων των λογιστών και οικονοµολόγων. 

Τέτοιες δηλώσεις από κυβερνητικά στελέχη είναι άκρως προ-
σβλητικές και απαξιώνουν χωρίς καµµία δικαιολογία και συλλή-
βδην ένα ολόκληρο επαγγελµατικό κλάδο. Από το ξεκίνηµα της
πανδηµίας να θυµίσουµε και να τονίσουµε ότι οι λογιστές, οικο-
νοµολόγοι κλήθηκαν να αναλάβουν το σύνολο των δηλωτικών

υποχρεώσεων, αντιµέτωποι µε ασφυκτικές προθεσµίες, ασά-
φειες και συνεχείς τροποποιήσεις και τεχνικές αδυναµίες των
πληροφοριακών συστηµάτων. Σε αυτό τον άνισο αγώνα επέδει-
ξαν αξιοθαύµαστη υπευθυνότητα και τεράστια βιολογικά και ψυ-
χικά αποθέµατα, προκειµένου να στηριχθεί το σύνολο των
ελληνικών νοικοκυριών, επιχειρήσεων αλλά και το ελληνικό δη-
µόσιο. Σε ένα περιβάλλον αβεβαιότητας και έκτακτης ανάγκης
χωρίς προηγούµενο παρήγαγαν έργο µε βάση την εµπειρία τους
και τη συνείδησή τους, καθώς σε πολλές περιπτώσεις οι αποφά-
σεις αλλά και οι διευκρινιστικές εγκύκλιοι εφαρµογής έβγαιναν
κατόπιν εορτής, παίρνοντας τη µεγάλη ευθύνη στις πλάτες τους
χωρίς έξτρα αµοιβές, διότι είχαν µια µακρόχρονη σχέση µε τους
πελάτες τους, αλλά και λόγω των πολύ δυσµενών οικονοµικών
συνθηκών των πολιτών. 

Για να αντιληφθείτε, κύριε Υπουργέ, την κοινωνική τους προ-
σφορά, να τονίσουµε ότι στις πλάτες τους έγιναν όλες οι περι-
κοπές προσωπικού που κάνατε στις δηµόσιες υπηρεσίες και για
να εξυπηρετηθούν οι πολίτες, οι λογιστές ανέλαβαν όλη αυτή τη
δουλειά. Επιφορτίστηκαν όλο αυτό το τεράστιο φορτίο. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, λοιπόν µε ποιο δικαίωµα απαξιώ-
νεται και προσβάλλεται ένας ολόκληρος κλάδος και µε βάση
ποιων στοιχείων έγινε αυτή η τοποθέτηση; 

Τι ενέργειες θα γίνουν άµεσα, ώστε να µην επιτραπεί ξανά τέ-
τοια απαξιωτική συµπεριφορά και να ικανοποιήσετε πάγια και δί-
καια αιτήµατα τους;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ρωτήσατε, κύριε συνάδελφε, µε ποιο δικαίωµα. Με απολύτως

κανένα δικαίωµα είναι η απάντηση. Πρόκειται περί άστοχων δη-
λώσεων που έγιναν στο πλαίσιο µιας χαλαρής συζήτησης, ας το
πούµε για να πουν για ποιο λόγο έγιναν τα πολλά λάθη, εν είδει
χιούµορ. Όταν συνειδητοποίησε ο κ. Τσακίρης τι ακριβώς είχε
συµβεί είχε το θάρρος να βγει δηµόσια να ζητήσει συγγνώµη.
Προσεκλήθη από το Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελλάδος σε ειδική
συνεδρίαση του Οικονοµικού Επιµελητηρίου όπου κάθισε επί δύο
ώρες, µίλησε µε τους λογιστές, τους ζήτησε συγγνώµη, εξήγησε
πώς έγινε όλο αυτό και στη συνέχεια το Οικονοµικό Επιµελητήριο
Ελλάδος εξέδωσε και ανακοίνωση ότι µετά τις σχετικές εξηγή-
σεις θεωρεί το θέµα λήξαν. 

Άρα, λοιπόν, δεν χρειάζεται να δικαιολογήσω καθόλου αυτές
τις δηλώσεις. Πολύ κακώς έγιναν. Από την άλλη πλευρά, όµως -
θέλω να είµαι ειλικρινής- είναι λίγο αυστηρό εκ µέρους µου -ει-
δικά εκ µέρους µου, θα πω για τον εαυτό µου, µην πω για άλλον-
να καταδικάσω κάποιον για µία άστοχη δήλωση. Θεωρώ ότι όσοι
έχουµε δηµόσιο βήµα είναι πολύ εύκολο να πούµε και κάτι που
µπορεί να παρεξηγηθεί αργότερα ή να είναι λάθος. Γενναιότητα
είναι να αναγνωρίζεις το σφάλµα σου και να προσπαθείς να το
διορθώσεις. Αυτό είναι η συγκεκριµένη περίπτωση. 

Και ξεκαθαρίζω ότι στο πλαίσιο αυτό της καλής µου συνεργα-
σίας ως Υπουργός Ανάπτυξης, ιδιαίτερα µε τον κλάδο των λογι-
στών εν µέσω πανδηµίας, δεν σας κρύβω ότι θέλω για άλλη µια
φορά να πω δηµόσια ότι οι λογιστές ως Σώµα, ως επαγγελµατι-
κός κλάδος, έσωσαν την ελληνική οικονοµία, καθόσον µπόρεσαν
να βοηθήσουν τις επιχειρήσεις και τους πελάτες τους να απο-
κτήσουν πρόσβαση, µέσω διαδοχικών εργαλείων, διαδοχικών
ηλεκτρονικών πλατφορµών, µε όρους και προϋποθέσεις που άλ-
λαζαν πολύ συχνά κατά την πορεία ή διορθώνονταν. Kαι παρ’ όλα
αυτά, κατάφεραν να φέρουν εις πέρας την αποστολή για τους
πελάτες τους και την εθνική οικονοµία και έτσι να παραµείνει η
ελληνική οικονοµία εν λειτουργία.

Όλο αυτό, κύριε Λογιάδη, δεν θα το είχαµε επιτύχει ως χώρα
και ως οικονοµία χωρίς τη βοήθεια, χωρίς την εργασία, που καµ-
µιά φορά δεν ήταν θέµα ωραρίου, ήταν και βράδυ, ήταν και σαβ-
βατοκύριακο, ήταν και µέσα σε µέρες αργίας, όπου είχαµε
αντιµετωπίσουµε όλα αυτά τα έκτακτα µέτρα εν µέσω πανδηµίας.
Θέλω, λοιπόν, δηµόσια, για άλλη µια φορά να ευχαριστήσω τον
κλάδο των λογιστών. 

Ασφαλώς, τα όποια σφάλµατα έχουν γίνει, σε ένα περιβάλλον
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τόσο ταχέως µεταβαλλόµενο και τόσο πολύπλοκο όσο ήταν τα
διαφορετικά χρηµατοδοτικά εργαλεία που βγάζαµε βροχηδόν.
Και µε τις παραµέτρους που αναγκαστικά αλλάζαµε συνεχώς
κατά την εξέλιξη της πανδηµίας και των διαφορετικών αναγκών
που δηµιουργήθηκαν, νοµίζω ότι είναι απολύτως ανθρώπινα και
κατανοητά. Άρα, οι σχετικές δηλώσεις ήταν εξαιρετικά άστοχες. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, κύριε Πρόεδρε, επειδή είµαστε στη
διαδικασία επίκαιρων ερωτήσεων, για είκοσι δευτερόλεπτα,
µόνο, να πω ότι για εµένα προσωπικά και για όλους όσοι κατη-
γορηθήκαµε άδικα για την υπόθεση της «NOVARTIS», η χθεσινο-
βραδινή εξέλιξη µε το αµετάκλητο βούλευµα των δικαστών του
Ειδικού Δικαστηρίου για την παραποµπή στο Ειδικό Δικαστήριο
για µία σειρά κακουργηµάτων και πληµµεληµάτων του κ. Παπαγ-
γελόπουλου, πρώην Αναπληρωτή Υπουργού Δικαιοσύνης του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και της κ. Τουλουπάκη, πρώην Εισαγγελέως Δια-
φθοράς επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, αποτελεί ένα σηµαντικό για
εµάς βήµα για την απόδειξη αυτής της σκευωρίας. 

Δεν µπορώ, προφανώς, να προδικάσω το αποτέλεσµα µιας
δίκης και θέλω η δίκη να είναι καθαρή και έντιµη. Όλοι οι κατη-
γορούµενοι -φυσικά και οι δύο συγκεκριµένοι- διατηρούν ακέ-
ραια το τεκµήριο της αθωότητας, όπως συµβαίνει στον δυτικό
κόσµο, αποτελεί, όµως, για όλους εµάς ηθική δικαίωση, µέχρι
στιγµής, ότι τόσο η ανακρίτρια, όσο και η εισαγγελέας, όσο τε-
λικά και το δικαστικό συµβούλιο, δηλαδή τρία διαφορετικά δικα-
στικά επίπεδα, τεκµηρίωσαν και υιοθέτησαν την άποψη ότι εδώ
υπήρξε µία οργανωµένη σκευωρία.

Το τι τελικώς θα συµβεί στη δίκη θα το δούµε όταν τελειώσει
αυτό το Ειδικό Δικαστήριο, που νοµίζω θα προκαλέσει πλέον
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και δεν θα αφήσει σε κανέναν πολιτικό
την πολυτέλεια να κρύβεται, όπως µέχρι σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ γι’ αυτά που είπατε για τους

λογιστές και συγχαρητήρια. Αναλαµβάνετε τις ευθύνες. 
Αλλά, να τονίσω ότι τους πείραξε πιο πολύ, διότι αισθάνθηκαν

ότι τους εµπαίζετε και ότι τους υποτιµάτε τη νοηµοσύνη, διότι
βγήκε µια ανακοίνωση µετά ότι το δηµοσίευµα αυτό ήταν κατα-
σκευασµένο. Η Ευρωβουλεύτριά σας το ανάρτησε στο διαδί-
κτυο. 

Αυτό έχει γίνει τρεις φορές. Πρώτα ο κ. Βρούτσης, στη σειρά
µετά ο κ. Σταϊκούρας ως Υπουργός Οικονοµικών σε επίσηµη συ-
νάντηση µε τον επαγγελµατικό φορέα λογιστών, το Οικονοµικό
Επιµελητήριο Ελλάδος, είχε µιλήσει για λογιστές και φοροτεχνι-
κούς που κάνουν διακοπές όλον τον Ιούλιο και γι’ αυτό δεν προ-
λαβαίνουν τις προθεσµίες. Και µε απρέπεια και άλλους
απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς είχε αρνηθεί το αίτηµα για παρά-
ταση στην προθεσµία υποβολής των φορολογικών δηλώσεων. 

Ποιος µπορεί να µην αναλογιστεί την κόπωση του Υπουργείου
Οικονοµικών στα αιτήµατα των λογιστών που αφορούν τα πολ-
λαπλά προβλήµατα της εφαρµογής του myDATA;

Τώρα έχει σειρά ο κ Τσακίρης. Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, η
συµπεριφορά του κ. Τσακίρη αποτελεί µόνο µια συνέχεια της πο-
λιτικής απαξίωσης που η παρούσα Κυβέρνηση έχει θέσει σε
εφαρµογή για τον επαγγελµατικό κλάδο των λογιστών και, δυ-
στυχώς, τον οποίο έχετε προσβάλει λόγω και έργω, αλλά και όλο
τον ελληνικό λαό. Εάν πραγµατικά έχει µετανιώσει, θα έπρεπε να
είχε παραιτηθεί. 

Ξέρετε ότι για σφάλµατα δύο, τριών λεπτών του ευρώ οι δια-
χειριστικές αρχές έχουν αρνηθεί την καταβολή πληρωµών χιλιά-
δων ευρώ, κατά τ’ άλλα καθόλα νόµιµο. Αυτά τα σφάλµατα για
τα οποία ψέγετε τον κλάδο των λογιστών; Θα πρέπει να ξέρετε,
κύριε Υπουργέ, ότι µόνο όποιος δεν δουλεύει δεν κάνει λάθη και
µην προσπαθείτε να µετακυλήσετε τα σφάλµατα της γραφει-
οκρατίας του επιτελικού σας κράτους στους λογιστές. 

Οι λογιστές δέχτηκαν τη συγγνώµη σας, αλλά δεν έχετε ικα-
νοποιήσει κανένα από τα δίκαια πάγια αιτήµατά τους, όπως είναι
η άδεια ασθενείας του λογιστή και άδεια µητρότητας για τις λο-
γίστριες, επιδότηση για την ψηφιακή αναβάθµιση των λογιστικών
τους γραφείων και αναθεώρηση του τρόπου εφαρµογής του my-
DATA. Ερωτώ: Μήπως θα έπρεπε οι λογιστές να έχουν κλείσει

τα γραφεία τους για δυο-τρεις µήνες, για να δούµε όλοι τις δυ-
σµενείς επιπτώσεις; 

Συνεχώς µεταθέτετε αλλού τις ευθύνες σας, όπως ανέδειξαν
οι υπάλληλοι του Υπουργείου σας σχετικά µε την πρόσφατη κα-
ταχώρηση του ονόµατος «Turkaegean», διότι, λέει, δεν είχαν
λάβει εντολές -αλλά και εδώ απ’ ό,τι φαίνεται, κάτι άλλο προετοι-
µάζετε. Και για αυτό το θέµα πάλι ζητήσατε συγγνώµη. 

Επίσης, αναφερθήκατε στη «NOVARTIS». Εγώ θα αναφερθώ
και σε παλιότερα θέµατα, όπως τις λίστες Λανγκάρντ, Μπόργιανς
και µπράβο στο «DOCUMENTO», στον κ. Βαξεβάνη, που ανέδειξε
το θέµα. Δεν διώκεται. Είναι πολλά τα θέµατα τα οποία συσσω-
ρεύονται στις πλάτες σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όσον αφορά για τους λογιστές, νοµίζω, απάν-
τησα στην πρωτολογία µου. 

Να διορθώσω κάτι που είπατε: Έχουµε δώσει χρήµατα για την
ψηφιακή αναβάθµιση των λογιστών µέσα από ειδικό πρόγραµµα
ΕΣΠΑ που έφτιαξε το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων και
δώσαµε χρήµατα στον κάθε λογιστή για την αγορά καινούργιων
ηλεκτρονικών υπολογιστών, έτσι ώστε να µπορεί να εγκαταστή-
σει το σύστηµα myDATA και να έχει πρόσβαση στα νέα πληρο-
φοριακά συστήµατα του Υπουργείου Οικονοµικών και του
Υπουργείου Ανάπτυξης. Άρα, σε αυτό, κάνετε λάθος. 

Τα υπόλοιπα αιτήµατα που αναφέρετε δεν αφορούν το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων, άρα δεν θα ήθελα να τοποθε-
τηθώ. 

Μου άρεσε, όµως, η αποστροφή σας για το «Turkaegean»,
γιατί µου δίνει την ευκαιρία να τοποθετηθώ και για αυτό, στη
Βουλή των Ελλήνων και γι’ αυτό σας ευχαριστώ, αγαπητέ κύριε
συνάδελφε –και χαίροµαι γιατί έχω µπροστά και τον κ. Φίλη, είναι
πολύ δύσκολο να µιλήσει, λόγω της διαδικασίας, αλλά αυτό έχει
κάποιο ενδιαφέρον.

Μένω έκπληκτος από την υποκρισία. Εµένα, όλοι εσείς οι αρι-
στεροί, ακροδεξιό εθνικιστή µε ανεβάζετε, ακροδεξιό εθνικιστική
µε κατεβάζετε. Από ακροδεξιός εθνικιστής, έγινα χθες από τα
τρολ του ΣΥΡΙΖΑ στο διαδίκτυο, ο «TurkAdonis». Μάλιστα. Γιατί
έγινα ο «TurkAdonis»; Γιατί, λέει, κατάφεραν να κατοχυρώσουν
οι Τούρκοι ως εµπορικό σήµα τον όρο «Turkeagean». Μάλιστα.

Ερώτηση: Χάσαµε το Αιγαίο; Ετέθη, εξ αυτού του γεγονότος,
ζήτηµα εθνικής κυριαρχίας; Όχι. Είναι ευχάριστο που έγινε; Πολύ
δυσάρεστο, αυτό που έγινε, γι’ αυτό και διέταξα την ένορκη δι-
οικητική εξέταση. Γιατί την διέταξα; Γιατί η υπηρεσία δεν µε ενη-
µέρωσε ως όφειλε, άρα εγώ το έµαθα αυτό από το διαδίκτυο και
τα κανάλια, ενώ αυτό δεν είναι σωστό. Και έγινε η ΕΔΕ για να µά-
θουµε τι πήγε στραβά στη διαδικασία. Δεν κατηγόρησα κανέναν
υπάλληλο, ούτε αµφισβήτησα τον πατριωτισµό κανενός υπαλλή-
λου. Είπα, όµως, να δούµε στη διαδικασία τι πήγε στραβά, για
να µην επαναληφθεί, γιατί θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο ένα τόσο
σοβαρό θέµα να γίνεται ερήµην της πολιτικής ηγεσίας. 

Άκουσα χθες, λοιπόν, τον κ. Τσίπρα, ο οποίος σε συνέντευξή
του είπε ότι, αν συνέβαινε επί των ηµερών του αυτό µε το
«Turkeagean», θα γύρναγε, λέει, από τη Μαδρίτη µε τα πόδια. Ο
λαός µας, όµως, κύριε συνάδελφε, έχει µια παροιµία «Ο κλέφτης
και ο ψεύτης τον πρώτο χρόνο χαίρονται», διότι κάνοντας µια
έρευνα στην υπηρεσία και διαπιστώσαµε ότι το 2018, δυστυχώς
–και το 2018 ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ και πρωθυπουργός ο κ.
Τσίπρας- µία τουρκική εταιρεία, στον ίδιο ακριβώς ευρωπαϊκό
οργανισµό πνευµατικών δικαιωµάτων, κατοχύρωσε όχι τον όρο
«Turkeagean», αλλά τον όρο «Aegean». 

Συγκεκριµένα, µέχρι το 2028 -σας διαβάζω ακριβώς και τις
κλάσεις, για να µην λέτε ότι έχω κάνει λάθος- στις κλάσεις 24,
25 και 17 οριστικοποιήθηκε στις 31-10-2018, το σήµα λήγει το
2028, τα προϊόντα είναι ρούχα, παπούτσια και λευκά είδη, η εται-
ρεία έχει έδρα την Άγκυρα και παράγει ρόµπες και πετσέτες. 

Δεν ξεκινάει ο κ. Τσίπρας να περπατάει; Να ξεκινήσει εδώ από
την Κουµουνδούρου να πάει µέχρι το Σούνιο να ρίξει µία βουτιά
στην ωραία βίλα που µένει στην παραλία. Διότι η υποκρισία έχει
και κάποια όρια. 
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Ξεκαθαρίζω, προφανώς, ότι για το γεγονός ότι επί ΣΥΡΙΖΑ
στον Ευρωπαϊκό Οργανισµό µία τουρκική εταιρεία κατοχύρωσε
τον όρο «Αιγαίο» -σκέτο- δεν θεωρώ ότι φταίει ο Τσίπρας, ούτε,
προφανώς, ότι αυτό δείχνει κάποιο έλλειµµα πατριωτισµού εκ
µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θέλω, όµως, να αναδείξω την υποκρισία τους, γιατί γι’ αυτό
είναι αριστεροί διότι το κύριο χαρακτηριστικό της Αριστεράς
είναι η υποκρισία. Έφθασε τώρα ένα κόµµα που έκανε τις Πρέ-
σπες και µας είπε ότι δεν µπορεί να τσακωνόµαστε για άλλο
όνοµα, έφθασε ο κ. Τσίπρας που µας είπε ότι το Αιγαίο και η θά-
λασσα δεν έχουν σύνορα και που οι Ευρωβουλευτές του στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο κατηγορούν το Ελληνικό Λιµενικό για pushbacks,
υιοθετώντας τουρκική προπαγάνδα, να µας πει ότι τον πειράζει
τόσο το «Turkaegean» που θα έρχονταν από τη Μαδρίτη µε τα
πόδια. Δεν ντρεπόµαστε λέω εγώ! Δηλαδή, Τσίπρας, σε συ-
σκευασία Καµµένου.

Να είστε καλά! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη µε αριθµό 814/22-6-

2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Στο έλεος της κακοκαιρίας, για ακόµη µια φορά, η Θεσ-
σαλονίκη. Παντελής η απουσία του κρατικού µηχανισµού» καθώς
και η τρίτη µε αριθµό 836/27-6-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α� Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η τραγική υποστελέχωση
των περιφερειακών αεροδροµίων οδηγεί τους εργαζόµενους στα
όρια της εργασιακής εξουθένωσης», δεν θα συζητηθούν κατόπιν
συνεννόησης των ερωτώντων Βουλευτών µε τους επερωτώµε-
νους Υπουργούς. 

Εισερχόµαστε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 813/22-6-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α� Αθηνών του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου Φίλη προς τον
Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Έναν, δύο,
τρεις, πολλούς «Σαϊντού» µαθητές που κινδυνεύουν µε απέλαση
κατασκευάζει η πολιτική της ΝΔ».

Ο κ. Φίλης έχει τον λόγο για να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα 1η Ιουλίου, που ευχόµαστε για όλους

καλό µήνα, για µια οικογένεια προσφύγων από το Ιράκ, η οποία
βρίσκεται στην Ελλάδα πάνω από πέντε χρόνια, δεν υπάρχει
καλός µήνας. Σήµερα έχουν διαταχθεί και θα απελαθούν από την
Ελλάδα. Είναι µια οικογένεια µε τρία παιδιά από το Ιράκ. Ο Χεµίν,
ο Ντόα, ο Ράχµα που έζησαν εδώ, που φοίτησαν στο σχολείο του
Βύρωνα και που σύµφωνα µε την απόφαση του συλλόγου καθη-
γητών του σχολείου τους -του 4ου Γυµνασίου Βύρωνα- τα παιδιά
αυτά έχουν ανταποκριθεί στις απαιτήσεις του σχολείου και θέ-
λουν να σπουδάσουν και να ζήσουν στην πατρίδα µας. 

Αυτά τα παιδιά έχουν πλήρως ξεκοπεί από τη χώρα από την
οποία κατάγονται και εσείς ζητάτε να επιστρέψουν πίσω, να φύ-
γουν. Θέλετε να τους απελάσετε. Γιατί; Διότι λήγει η πενταετής
άδεια παραµονής της µητέρας τους εδώ. 

Σας θυµίζει κάτι αυτό; Κάθε λίγες εβδοµάδες διαβάζουµε στα
µέσα ενηµέρωσης για την πραγµατική όψη της πολιτικής σας
έναντι των προσφυγόπουλων και πολλών παιδιών µεταναστών.
Είναι η απειλή της απέλασης. Η εκδίωξη -κυριολεκτικά- µέσα από
την τάξη. Δεν θέλετε αυτά τα παιδιά να µείνουν στην Ελλάδα.
Δεν θέλετε να βγάλουν το σχολείο, να πάνε στο πανεπιστήµιο,
να έχουν καλύτερες συνθήκες ζωής και δουλειάς, καλύτερο µέλ-
λον. 

Ταυτόχρονα, είναι ένα µήνυµα που στέλνεται ότι το προσφυ-
γόπουλο στην Ελλάδα δεν έχει ίδια δικαιώµατα µε τα άλλα παι-
διά, κάτι το οποίο το επιβάλλει η διεθνής νοµοθεσία, να έχουν
ίσα δικαιώµατα µε τα άλλα παιδιά. 

Κοιτάξτε, δεν είναι λύση να έρχονται µε βάρκες στην Ελλάδα,
να τα σπρώχνουν, µερικές φορές, άνδρες του Λιµενικού µέσα
στο Αιγαίο και να έχουµε και πνιγµούς οικογενειών µε τα περι-
βόητα push back για τα οποία έχει καταγγελθεί η ελληνική Κυ-

βέρνηση από τον ΟΗΕ και την Ευρωβουλή και εσείς κάνετε πως
δεν καταλαβαίνετε. Δεν είναι η λύση, λοιπόν, αυτές οι συµπερι-
φορές, τα push back και οι απελάσεις. 

Θα µου πείτε, βεβαίως, ότι αδικώ την Κυβέρνηση γιατί ο Πρω-
θυπουργός έχει δεχθεί στο Μέγαρο Μαξίµου ορισµένες περιπτώ-
σεις παιδιών προσφύγων, τα οποία διακρίθηκαν. Είναι καλό αυτό;
Καλό είναι. Είναι, όµως, ειλικρινές; Είναι δυνατόν να δίνονται
αυτού του είδους οι τιµές σε ένα παιδί ή σε δύο παιδιά και σε
όλα τα άλλα παιδιά που δίνουν αγώνα σε τέτοιες συνθήκες -ξέ-
ρετε τι σηµαίνει πρόσφυγας, σε οποιοδήποτε µέρος του κόσµου
και ιδιαίτερα στην Ελλάδα- να µην υπάρχει δυνατότητα να σπου-
δάσουν και να µείνουν στην Ελλάδα; 

Σας ρωτώ, γιατί πρέπει να είµαστε σαφείς, τι µέτρα προτίθεστε
να λάβετε ώστε ο Σισέ Βάφινγκ, ο Αλί Χεµίν, ο Αλί Ντόα και ο Αλί
Ράχµα και κάθε µαθητής πρόσφυγας και µετανάστης να συνεχί-
σουν να ζουν στη χώρα µας και να φοιτούν στο δηµόσιο εκπαι-
δευτικό σύστηµα; Και τι µέτρα θα λάβετε, ώστε να µην υπάρξει
απέλαση σήµερα; Είναι άµεσο το θέµα. Σήµερα, να µην υπάρξει
απέλαση αυτής της οικογένειας µε τα τρία παιδιά. Αν προτίθεστε
να υιοθετήσετε την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ που έδινε λύση σε
αυτό το πρόβληµα µε έναν τρόπο µόνιµο και όχι ως φιλανθρω-
πική διάθεση του Πρωθυπουργού και του Μέγαρού Μαξίµου για
όλα τα παιδιά και όχι για ένα ή δύο. Όχι µόνο για παιδιά τα οποία
διακρίνονται, αριστεύουν -και µπράβο τους!- σε δύσκολες συν-
θήκες, όπως συνέβη µε τον Κούρος από τη Μυτιλήνη που ήρθε
δεύτερος στο πεδίο των θετικών επιστηµών. 

Κοιτάξτε, σήµερα που συζητούµε έχετε µια ευκαιρία να αλλά-
ξετε πολιτική, αν το θέλετε. Και δεν θέλω να πω να αλλάξετε ιδε-
ολογία, µάλλον θα αλλάξετε πολιτική. Η κυβέρνηση Ντράγκι στην
Ιταλία συζητεί και περνάει νοµοθεσία τώρα αυτές τις µέρες που
εσείς διώχνετε παιδιά από την Ελλάδα, µε την οποία καθιερώνει
το λεγόµενο jus scholae, το «δίκαιο του σχολείου», σύµφωνα µε
το οποίο ένα παιδί που είναι στην Ιταλία και έχει φοιτήσει στο ιτα-
λικό σχολείο δικαιούται ιθαγένεια. Όχι άδεια παραµονής, «…ιθα-
γενείας» και εσείς όχι µόνο δεν δίνετε ιθαγένεια αλλά τους
σπρώχνετε πίσω, χωρίς άδεια παραµονής µετά από πέντε χρό-
νια. Θα γίνετε Ευρωπαίοι; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κυρία Υφυπουρ-

γός έχει τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Φίλη, δεν σκόπευα να ανεβάσω τους τόνους, ούτε θα το

κάνω, αλλά πράγµατι εδώ µιλάµε για πολύ µεγάλη υποκρισία. 
Πρέπει να σας πω ότι κατ’ αρχάς ξεκινήσατε µε έναν πολύ

δραµατικό τόνο ότι απελαύνονται σήµερα. Δεν νοµίζω να γνωρί-
ζετε πολλούς που απελαύνονται. Το λέτε απλώς για τη δηµιουρ-
γία εντυπώσεων. 

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι ότι δεν έχετε το µονο-
πώλιο ούτε της υπεράσπισης των αδυνάµων ούτε της προστα-
σίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και των δικαιωµάτων των
παιδιών. Για την υπεράσπιση αδυνάµων, δεν θα µπω σε λεπτο-
µέρειες, θα σας θυµίσω µόνο αυτά που και εσείς έχετε ψηφίσει,
µεταξύ των οποίων τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς και το
να έρθουν τα ξένα fund στην Ελλάδα. 

Για το άλλο ζήτηµα, όµως, το ζήτηµα των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, έχω να σας πω ότι δεν νοµίζω ότι ήταν πολύ καλή η κα-
τάσταση όταν αναλάβαµε το µεταναστευτικό στη χώρα. 

Να σας θυµίσω µήπως ότι το 2020 όταν δηµιουργήθηκε η Ει-
δική Γραµµατεία Προστασίας Ασυνόδευτων Ανηλίκων µε εντολή
του Πρωθυπουργού, πραγµατοποιήθηκε η µεγαλύτερη επιχεί-
ρηση εντοπισµού και διάσωσης ανηλίκων στη χώρα και βρήκαµε
πεντέµισι χιλιάδες παιδιά να ζουν στη "ζούγκλα" της Μόριας, στις
"φαβέλες" της Σάµου και στα αστυνοµικά τµήµατα υπό προστα-
τευτική φύλαξη; Αυτό ήταν ανθρωπιστικό εκ µέρους σας; Δη-
λαδή, ήσασταν τότε πολύ ευχαριστηµένος; Να σας θυµίσω ότι
µετά από όλα αυτά οι προσπάθειες οι οποίες έγιναν ήταν τέτοιες
που αυτή τη στιγµή να είναι προστατευµένα όλα τα παιδιά στη
χώρα;

Προφανώς, το σύνολο της συµπεριφοράς µας πρέπει να πε-
ριέχει το ενταξιακό πρόσηµο. Και αυτό αφορά και τις προσφυγές
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στις επιτροπές προσφυγών. Όλοι, ο καθένας µας, έχουµε την
ατοµική ευθύνη και προφανώς θα χρειαστούν νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις, όχι όµως οριζόντιες, όχι «µπάτε σκύλοι, αλέστε», όχι να
κάνει ο καθένας ό,τι θέλει. 

Και θα σας πω και κάτι, κύριε Φίλη, γιατί σας άκουσα πάλι να
λέτε ότι το Λιµενικό πνίγει παιδιά, ότι κάνει απωθήσεις. Αυτό λέτε,
αυτό υποστηρίζετε δηλαδή; Εσείς, ως Νίκος Φίλης και ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αυτό υποστηρίζετε για το Λιµενικό µας, για αυτούς τους
ανθρώπους, οι οποίοι σώζουν όλη µέρα κόσµο; Έχουν σώσει τις
τελευταίες µέρες πάνω από πεντακόσιους ανθρώπους και ανά-
µεσά τους πάρα πολλά παιδιά -γιατί συνήθως τα µισά είναι παιδιά
και τα µισά των µισών ασυνόδευτα- και έχετε αυτή την άποψη για
το Λιµενικό µας; Να βγείτε µε ανακοίνωσή σας και να το πείτε.
Να το πείτε και όχι να το λέτε έτσι πότε από εδώ και πότε να το
πετάτε ανάµεσα. 

Το άλλο που θέλω να σας πω είναι γι’ αυτό το θέµα που ρωτή-
σατε, εάν έχει τα ίδια δικαιώµατα µε τα άλλα παιδιά. Προφανώς,
µόνο που δεν τα είχε επί της εποχής σας, κύριε Φίλη. Θέλω να
µου φέρετε στοιχεία, πόσα παιδιά προσφυγόπουλα τελείωσαν
το σχολείο επί των ηµερών σας, διότι δεν µπορώ να φανταστώ
ένα παιδί δεκατεσσάρων χρονών που µιλάει ούρντου, φαρσί να
µπαίνει σε µια τάξη δική µας και να µπορεί να προοδεύσει, χωρίς
να περιθωριοποιηθεί. Φέτος, όµως, κύριε Φίλη, ήταν η πιο επιτυ-
χηµένη χρονιά, η χρονιά µε τις περισσότερες παρακολουθήσεις
µαθηµάτων από καταβολής προβλήµατος. Χιλιάδες παιδιά προ-
σφυγόπουλα έκαναν ενισχυτική και πέρασαν από την άτυπη εκ-
παίδευση στην τυπική, κάτι το οποίο δεν είχατε κάνει και κάτι το
οποίο έγινε µε δική µου υπογραφή, για να δηµιουργηθεί το πρό-
γραµµα της UNICEF «Όλα τα παιδιά στην εκπαίδευση».

Ξέρετε, δεν έχει σηµασία τι λέµε, αλλά έχει σηµασία και ποιος
το λέει. Εάν έχετε να µου δείξετε κάποια στοιχεία για την εποχή
ΣΥΡΙΖΑ, όπου τα παιδιά κινδύνευαν σε πολύ επισφαλείς συνθή-
κες, χιλιάδες παιδιά σε όλη την Ελλάδα, να µου τα φέρετε να τα
δούµε. 

Είπατε να αλλάξουµε πολιτική. Ναι, αλλάξαµε πολιτική. Τα παι-
διά είναι προστατευµένα και πηγαίνουν σχολείο. Μου κάνει πάρα
πολύ µεγάλη εντύπωση που δεν ασχολήθηκε κανείς και δεν
ασχολήθηκαν και οι συνάδελφοί µου δηµοσιογράφοι µε το εξής:
Βγαίνει ότι αυτή ήταν η καλύτερη χρονιά για τα παιδιά- πρόσφυ-
γες στο σχολείο και δεν υπάρχει αυτό πουθενά. Άρα, λοιπόν, ναι,
µπορεί να έχετε δίκιο, διότι δεν έγιναν γνωστά αυτά τα ζητήµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φίλη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να ξεκινήσω από µία παραδοχή της κυρίας Υπουργού ότι

υπάρχει η ανάγκη νοµοθετικής ρύθµισης, αλλαγής του νόµου δη-
λαδή, όχι όµως -λέει- οριζόντιας. Άρα σε τι η σηµερινή νοµοθεσία
δεν είναι σωστή; Δεν µας είπε. Όλα καλά τα έχετε κάνει. Άρα τι
θα αλλάξετε κάτω από τη διεθνή και την ελληνική κατακραυγή
για τη συµπεριφορά σας έναντι των προσφύγων και των παιδιών-
προσφύγων. Περιµένω µία απάντηση µε βάση αυτή την τοποθέ-
τησή σας. 

Δεύτερον, η απόφαση για απέλαση της οικογένειας µε τα τρία
παιδιά από το Ιράκ είναι απόφαση που έχει ληφθεί από τη Διεύ-
θυνση Αλλοδαπών Θεσσαλονίκης, έχει κοινοποιηθεί και υπάρχει
και ανακοίνωση του συλλόγου των εκπαιδευτικών από το σχολείο
στο οποίο πηγαίνουν τα παιδιά. Δεν είναι λόγια, είναι πραγµατι-
κότητα. 

Τρίτον, είπατε ότι φέτος ήταν η καλύτερη χρονιά για τη φοί-
τηση των παιδιών-προσφύγων στην εκπαίδευση. Μακάρι! Θέλω
να θυµίσω ότι εµείς βάλαµε τις βάσεις µε δεκατρείς χιλιάδες παι-
διά προσφύγων και µεταναστών τα οποία πήγαν στο σχολείο
κατά το σχολικό έτος 2016-2017 και µετά τα παιδιά αυτά χάθηκαν
από το σχολείο για τρία χρόνια! Εάν τώρα έχουµε µια θετική εξέ-
λιξη, καµµία αντίρρηση, να το πούµε. Όµως, τα παιδιά αυτά,
µόλις τελειώνουν την εκπαίδευση, όπως είπατε, αντιµετωπίζουν
την απέλαση. Τα παιδιά τελειώνουν την εκπαίδευση και αντιµε-
τωπίζουν την απέλαση! Τι µέτρα θα λάβετε εσείς; Θα ακολουθή-
σετε το παράδειγµα του Ντράγκι, διότι η κυβέρνηση Ντράγκι
στην Ιταλία δεν δίνει άδεια παραµονής µόνο στα παιδιά που για

πέντε χρόνια φοιτούν στην εκπαίδευση της Ιταλίας, αλλά τους
δίνει ιθαγένεια! Το ακούσατε αυτό; Δεν άκουσα καµµία απάντηση
από εσάς. Και είναι οριζόντιο µέτρο αυτό, δεν είναι µία-µία περί-
πτωση, όπου µπλέκεται η γραφειοκρατία και το εάν εξετάζεται ή
δεν εξετάζεται. Είναι οριζόντιο µέτρο, είναι καθήκον της πολι-
τείας, είναι δικαίωµα των παιδιών. Αυτό σηµαίνει ότι είναι µία επι-
λογή που κάνει η Κυβέρνηση. 

Είπατε επίσης -και το σηµείωσα αυτό- για το θέµα της Μόριας.
Δεν είµαστε υπερήφανοι για τη Μόρια ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Κάναµε ό,τι µπορούσαµε. Εντάξαµε δεκάδες χιλιάδες πρόσφυ-
γες και παιδιά προσφύγων στη χώρα µας. Αντιµετωπίσαµε µια
σωβινιστική και µισοξενική ρατσιστική πολιτική, στην οποία πρω-
τοστατούσαν στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Πείσαµε τον
κόσµο. Πείσαµε ότι η ελληνική φιλοξενία πρέπει να υπερέχει
όλης αυτής της εχθροπάθειας που δικοί σας άνθρωποι καλλιερ-
γούσαν τότε µέσα στην κοινωνία και βέβαια δεν λύσαµε όλα τα
προβλήµατα. Καµµία αντίρρηση. Αλλά -και αυτό έχει σηµασία-
βάλαµε τη βάση και δώδεκα µε δεκατρείς χιλιάδες παιδιά πήγαν
σχολείο, φτιάχτηκαν καταυλισµοί σε δύσκολες δηµοσιονοµικές
συνθήκες και πετύχαµε µια ειλικρινή προσπάθεια ένταξης των
παιδιών αυτών και αποδοχής τους από την ελληνική κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια κου-

βέντα µόνο.
Σχετικά µε τα push back: Δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ αυτά, τα λέει η

Ευρωβουλή, τα λέει η αρµόδια Επίτροπος -χθες είχαµε δηλώ-
σεις-, τα λέει και ο εισηγητής στην επιτροπή του ΟΗΕ. Όχι όλο
το Λιµενικό. Στο Λιµενικό έχουµε περιπτώσεις και έχουµε βρα-
βεύσεις στη Βουλή ανθρώπων οι οποίοι έδωσαν τη ζωή τους για
να προστατεύσουν τους ανθρώπους που έρχονταν µε τις βάρ-
κες, ήταν έτοιµοι να πνιγούν στη θάλασσα και τους σώσανε.
Έχουµε, όµως, περιπτώσεις στο Λιµενικό -υπάρχουν και αποφά-
σεις για το Φαρµακονήσι, για παράδειγµα, επί κυβερνήσεως Σα-
µαρά- όπου έπαιξαν έναν ρόλο πολύ αρνητικό, ο οποίος
προσβάλλει τη δηµοκρατική τάξη στη χώρα µας και τα ανθρωπι-
στικά ιδεώδη του Έλληνα πολίτη. 

Και τώρα, στις καταγγελίες αυτές για τα push back που κά-
νετε, τη βρώµικη δουλειά που κάνετε εσείς ως Κυβέρνηση στο
Αιγαίο -όχι το Λιµενικό εν συνόλω, αλλά ορισµένοι παράγοντες
του Λιµενικού-, εσείς, λοιπόν, απολογείστε ή όχι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στον ΟΗΕ; Είστε καρπαζοεισπράκτορες αυτή τη
στιγµή από τους διάφορους διεθνείς οργανισµούς για αυτή την
ιστορία των push back, των παρανόµων επαναπροωθήσεων.

Τελειώνω και επαναλαµβάνω µία πρόταση: Πείτε µας τι θα αλ-
λάξετε σε µια πολιτική, που εσείς παραδεχθήκατε πριν από λίγο
ότι είναι προβληµατική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Φίλη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θέλω να σας πω ότι, εάν κάναµε αυτό που κάνει

τώρα η Ιταλία, εσείς πρώτοι στον ΣΥΡΙΖΑ και άλλοι οµοϊδεάτες
σας αριστερότερα θα έλεγαν ότι γίνεται για να βρεθούν φτηνά
εργατικά χέρια, γιατί βλέπετε την κορυφή του παγόβουνου. Και
επειδή ξέρω πολύ καλά τι γίνεται και στην Ιταλία και στην Ισπα-
νία, γι’ αυτόν τον λόγο γίνεται. Εµείς όµως δεν το κάνουµε, θέ-
λουµε να υπάρχει ένταξη. Εποµένως το τι θα αλλάξουµε θα
σχετίζεται µε το πόσο χρήσιµο θα είναι αυτό και γι’ αυτούς τους
ανθρώπους αλλά και για την ελληνική κοινωνία. 

Επειδή επανέρχεστε για το Λιµενικό, θέλω να πω, όχι, κύριε
Φίλη, το Λιµενικό είναι ενιαίο, δεν είναι έτσι όπως το λέτε. Δη-
λαδή, µέσα σε µια δύναµη του Λιµενικού υπάρχουν άνθρωποι οι
οποίοι κάνουν του κεφαλιού τους και ποτέ δεν γίνεται τίποτε;

Τρίτον, τα push back αφήστε τα να τα κρίνουν αυτοί που πρέ-
πει να τα κρίνουν. Μέχρι στιγµής δεν έχουν αποδείξει τίποτα. Βα-
σίζονται σε καταγγελίες µη κυβερνητικών οργανώσεων που
έχασαν την ανεξαρτησία τους στο Αιγαίο και πρέπει κάθε φορά
που πρέπει να κάνουν διάσωση να καλούν το Ελληνικό Λιµενικό,
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την Ελληνική Ακτοφυλακή, για να ελέγχει τι κάνει ο καθένας στα
χωρικά µας ύδατα.

Λέτε, λοιπόν, ότι δεκατρείς χιλιάδες παιδιά πήγαν σχολείο επί
των ηµερών σας. Αλήθεια το λέτε αυτό; Μα, δεν βρήκα κανέναν
να ξέρει ελληνικά. Ούτε έναν άνθρωπο! Δεν µπορεί! Άλλο
πράγµα το πόσοι έχουν εγγραφεί και άλλο το πόσοι µαθαίνουν
ελληνικά. 

Ακούστε: Ένταξη µε τραγουδάκια για τα παιδιά και ζωγραφι-
κές για τις γυναίκες, για να παίρνουν τα λεφτά οι µη κυβερνητι-
κές οργανώσεις, δεν είναι ένταξη. Ένταξη είναι να µιλάει
ελληνικά. Γιατί, αν δεν µιλάει ελληνικά, ούτε µπορεί να κάνει τις
σπουδές του ούτε να εργαστεί. Ε, λοιπόν, δεν βρήκαµε έναν άν-
θρωπο από όλα αυτά τα σχολεία να µιλάει ελληνικά. 

Εγώ δεν λέω ότι και τώρα δεν υπάρχουν προβλήµατα. Στη
Λέσβο, ας πούµε, που και ο Πρόεδρος που προεδρεύει εδώ σή-
µερα είναι εκεί Βουλευτής, έχουµε τα στοιχεία που λένε ότι εδώ
πάνε σαράντα παιδιά, εδώ πάνε τριάντα παιδιά, εδώ πάνε πε-
νήντα. Εµείς θέλουµε ο Σαϊντού να είναι η κανονικότητα, όχι η
εξαίρεση. Και να σας πω και κάτι; Από τον Άγιο Δηµήτριο, που
είναι στην περιφέρειά µου, αυτοί που τηλεφώνησαν για τον
νεαρό Σαϊντού ήταν τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας που τα
παιδιά τους είναι συµµαθητές του. Δεν το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ αυτό.
Απλώς το µήνυµα πήγε προς πάσα κατεύθυνση. 

Άρα λοιπόν, ναι, θα τα µελετήσουµε όλα. Διότι αυτό που πρέ-
πει να υπάρχει σε µία νοµοθεσία -και αυτό το αλλάζουν σιγά-σιγά
όλες οι χώρες- είναι το ενταξιακό πρόσηµο. Κάθε φορά που θα
αποφασίζουµε κάτι πρέπει να το αποφασίζουµε µε βάση το εν-
ταξιακό πρόσηµο. Και δεν πρέπει να είναι εξαίρεση το παιδί που
πέρασε στις εξετάσεις ή τα άλλα παιδιά που κατάφεραν να είναι
στο σχολείο. Πρέπει να είναι κανονικότητα και, για να είναι κανο-
νικότητα, πρέπει να υπάρχει πραγµατικό εκπαιδευτικό σύστηµα
και όχι να λέµε απλώς ότι έγιναν εγγραφές. 

Είδατε -δεν το λέω τυχαία, κύριε Φίλη- ότι είναι η καλύτερη
σχολική χρονιά για παιδιά προσφύγων. Το είπε η UNICEF. Και το
είπε η UNICEF γιατί το µέτρησε και γιατί έχουµε εργαλείο αυτή
τη στιγµή ηλεκτρονικό στο Υπουργείο Μετανάστευσης, που µπαί-
νουν οι εκπαιδευτικοί και βάζουν την πρόοδο του κάθε παιδιού.
Δεν είναι δυνατόν, κύριε Φίλη και κύριοι συνάδελφοι, ένα παιδί
δεκατεσσάρων χρονών να βγαίνει από τη βάρκα, να πατάει στο
ελληνικό έδαφος, να µιλάει µόνο ούρντου ή φαρσί και να του
λέµε: «Α, στην Ελλάδα η εκπαίδευση είναι υποχρεωτική. Πήγαινε
στο σχολείο.». Στην τάξη δηλαδή του γυµνασίου και του λυκείου
που δεν µπορούν να πάνε τα δικά µας παιδιά θα πάει ένα παιδί
που µιλάει ούρντου;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν τα ξέρετε καλά, κυρία Υπουργέ. Πα-
ραπληροφορείτε την Εθνική Αντιπροσωπεία.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Πάρα πολύ καλά τα ξέρω. Γιατί ακούστε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Υπάρχουν τάξεις ένταξης. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Στις τάξεις ένταξης µπαίνουν λίγα παιδιά, ακριβώς… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεκατρείς χιλιάδες παιδιά µπήκαν το 2017.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Μα, τι λέτε τώρα; Και δεν µάθανε ελληνικά; Τότε είστε απο-
τυχηµένοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Πότε µπήκαν στα πανεπιστήµια;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Τώρα πήγαν αυτοί σχολείο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Με την πενταετία του ΣΥΡΙΖΑ… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φίλη, σας

παρακαλώ, γιατί διακόπτετε; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε Φίλη, ακούστε. Όπως ξέρετε, τα παιδιά που µπήκαν
τώρα έχουν πάει πέντε και τέσσερα χρόνια σχολείο, έχουν πάει
στο λύκειο. Δεν µπήκαν επί ΣΥΡΙΖΑ, µπήκαν επί Νέας Δηµοκρα-
τίας. Γιατί σας θυµίζω ότι έχουµε µπει στον τέταρτο χρόνο της
διακυβέρνησης και αυτή τη δουλειά, να σώζουµε τα παιδιά, την
κάνουµε από την πρώτη µέρα. 

Εσείς έχετε µια νοοτροπία: Τους βάζω όλους µαζί µέσα, φω-
νάζουν οι µεν, περιθωριοποιούνται οι δε, δεν µαθαίνει κανείς τί-
ποτα. Εγώ δεν δέχοµαι -σας λέω και πάλι- να έχω αναλάβει αυτό

το πόστο και να µη βρίσκω παιδιά που µιλάνε ελληνικά. 
Και επίσης εµείς στο Υπουργείο, στην Ειδική Γραµµατεία,

έχουµε µέντορες. Έχουµε παιδιά από την Υποσαχάρια Αφρική
και από το Αφγανιστάν, που µιλάνε εκπληκτικά ελληνικά και
ασχολούνται µε τα άλλα παιδιά, τα οποία µπορεί να βρίσκονται
στα camp ή στις δοµές, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, για να δια-
πιστώνουν την κατάσταση. Κάνουµε κινήσεις. Γιατί αλλιώς η
UNICEF δεν είχε κανέναν λόγο να µας πει ότι είναι η καλύτερη
χρονιά. Και γιατί είναι η καλύτερη χρονιά; Γιατί ενώ εσείς λέγατε
ότι, ενώ µιλάς ούρντου θα πας να κάνεις Μαθηµατικά εκεί, µε µία
τάξη ένταξης που κάποιος µπαίνει και κάτι του λέει και δεν ακούει
κανείς, ενώ εγώ έσπασα το κεφάλι µου από την πρώτη µέρα να
δω πώς θα το λύσω αυτό το θέµα και ζήτησα από τη UNICEF να
φτιάξουµε µαζί και µε το ΕΚΠΑ, το πανεπιστήµιο, πρόγραµµα
άτυπης εκπαίδευσης, ενίσχυσης της εκπαίδευσης των παιδιών,
για οµαλή µετάβαση-γέφυρα στο δηµόσιο σχολείο. Και αυτή τη
στιγµή έρχονται οι εκπαιδευτικοί και λένε: «Αυτό το παιδί κάνει
να µπει στην Γ’ τάξη, αυτό το παιδί κάνει να µπει στην Α’ Γυµνα-
σίου.». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία Υπουργέ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Αυτόν τον µηχανισµό δεν τον είχατε, κύριε Φίλη. Άρα, λοι-
πόν, αφήστε να δούµε πώς θα τα καταφέρουµε αυτά. Γιατί, σας
λέω και πάλι, η δική µου άποψη είναι: ενταξιακό πρόσηµο παν-
τού. Αν θες να είσαι στην Ελλάδα ή στο ευρωπαϊκό έδαφος, θα
πρέπει να θέλεις να ενταχθείς. Αλλιώς δεν µπορεί να γίνει αυτό
έτσι. Δηλαδή κυκλοφορώ, µιλάω αγγλικά, µιλάω αφγανικά, µιλάω
ούρντου και δεν κάνω τίποτα. Δεν γίνεται, αυτό δεν είναι ένταξη. 

Συγγνώµη για τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, αλλά είναι ένα θέµα
σηµαντικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
σας ευχαριστώ. Τελειώσαµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για την απέλαση που είναι σήµερα τι θα
γίνει δεν µας είπατε. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Υπάρχει απέλαση; Άµα µου φέρετε εδώ τι απελάσεις έχουν
γίνει, τότε θα σας απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην κάνετε διά-
λογο τώρα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σήµερα είναι…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ποια απέλαση σήµερα, κύριε Φίλη;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Υπάρχει απόφαση της Διεύθυνσης Αλλο-

δαπών Θεσσαλονίκης.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ξέρετε πόσες τέτοιες αποφάσεις υπάρχουν; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι ζητάτε; Να µη γίνει εν τοις πράγµασι ή

µε απόφαση; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Έχει ένδικα µέσα ο καθένας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.

Έχουµε τελειώσει, δεν γράφεται τίποτα τώρα. 
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 818/23-6-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειου - Πέτρου Σπανάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Επίσπευση
του έργου της Αστικής Σήραγγας Ηλιούπολης για την κυκλοφο-
ριακή αποσυµφόρηση των νοτίων προαστίων». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κων-
σταντίνος Καραµανλής. 

Κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα ζητώ να δοθούν κάποιες απαντήσεις

για ένα σηµαντικό έργο, για ένα έργο που αφορά όχι µόνο την
εκλογική µου περιφέρεια, τον Νότιο Τοµέα της Β’ Αθηνών, αλλά
αφορά το λεκανοπέδιο της Αττικής, αφορά το µέλλον της Αττι-
κής και θα είναι ένα έργο παρακαταθήκη για τις επόµενες γενιές.
Γιατί; Γιατί η αστική σήραγγα της Ηλιούπολης είναι στην ουσία
ο ενδιάµεσος δακτύλιος της Αθήνας και µε το έργο αυτό θα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 1η ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 16195



έχουµε την ολοκλήρωση του ενδιάµεσου δακτυλίου της Αθήνας.
Είναι ένα έργο το οποίο ξεκινά εδώ και πενήντα χρόνια όσον
αφορά το στάδιο των µελετών, των προµελετών, αλλά τα επί-
σηµα βαφτίσια αυτού του έργου, κύριε Υπουργέ, έγιναν πάλι επί
θητείας Νέας Δηµοκρατίας όταν το 2014 είχαµε την τροποποί-
ηση του ρυθµιστικού σχεδίου, µε αποτέλεσµα να µπορούµε
πλέον να µιλάµε για έναν καινούργιο δρόµο που ανοίγει, που θα
είναι η ολοκλήρωση της αστικής σήραγγας Ηλιούπολης. 

Με την ερώτησή µου αυτή ζητώ από εσάς να µου απαντήσετε
για τον πλήρη προγραµµατισµό, για την εκπόνηση των µελετών
που πρέπει να τρέξουµε για να µπορέσουµε να δούµε αυτό το
έργο. Ζητώ από εσάς να µου απαντήσετε στο ερώτηµα αυτό, το
έργο πότε θα µπορέσουµε να το δηµοπρατήσουµε, πότε θα µπο-
ρέσουµε να το δούµε στην πράξη.

Και φυσικά αυτό το έργο, κύριε Υπουργέ, συνδέεται -και είναι
απαραίτητη προϋπόθεση για να συζητάµε γι’ αυτό το έργο- µε
την άµεση αναβάθµιση της λεωφόρου Βουλιαγµένης, µιας λεω-
φόρου ιστορικής, µιας λεωφόρου που εξυπηρετεί δεκάδες δή-
µους, τη Γλυφάδα, την Αργυρούπολη, το Ελληνικό, τον Άλιµο, τον
Άγιο Δηµήτριο, την Ηλιούπολη, τη Δάφνη, τον Υµηττό και όλα τα
νότια προάστια και όχι µόνο. Αλλά είναι απαραίτητη προϋπόθεση
η αναβάθµιση της λεωφόρου Βουλιαγµένης. Και αυτό γιατί; Και
εδώ θέλω να το ξεκαθαρίσω. Διότι τα νότια προάστια είναι στο
επίκεντρο των επενδυτικών σχεδίων. Είναι, αν θέλετε, ένας προ-
ορισµός. Ξέρω πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε ένα συνολικό
πλάνο ως Υπουργείο και εσείς προσωπικά και η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου «τρέχει» θέµατα για την κυκλοφοριακή αποσυµ-
φόρηση, όπως για παράδειγµα επεκτάσεις του µετρό -έχουµε την
επέκταση του µετρό που θα εξυπηρετήσει άλλες περιοχές-, που
όλα αυτά θα δηµιουργήσουν θετικά αποτελέσµατα. Όµως προ-
σέξτε, εδώ µιλάµε για ένα έργο, για την Αστική Σήραγγα Ηλιού-
πολης, όπου οι µελέτες ξεκίνησαν πριν πενήντα χρόνια, όταν δεν
υπήρχε στο µυαλό κανενός η επένδυση του Ελληνικού. Σήµερα
όµως η επένδυση του Ελληνικού µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γίνεται
πράξη και θεωρώ ως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου, ως
Βουλευτής του Νότιου Τοµέα της Β’ Αθηνών ότι δεν µπορούµε
να µιλάµε για επένδυση του Ελληνικού χωρίς ταυτόχρονη έναρξη
εργασιών αυτής της αστικής σήραγγας.

Προσέξτε, αυτή η σήραγγα δεν πρέπει να γυρίσει την πλάτη
στο κέντρο των Αθηνών. Πρέπει να είναι προϋπόθεση για να ανα-
πτύξουµε το Λεκανοπέδιο έτσι όπως πρέπει, ώστε να αποσυµ-
φορήσουµε το κέντρο, αλλά ταυτόχρονα να δηµιουργήσουµε και
τις προϋποθέσεις να εξυπηρετήσουµε κυκλοφοριακά όλες τις
περιοχές ακόµα και την Νέα Σµύρνη, την Καλλιθέα και το Παλαιό
Φάληρο. Αυτά είναι θέµατα τεχνικού χαρακτήρα.

Αυτό το οποίο ζητώ, κύριε Υπουργέ, είναι να µου απαντήσετε
για τον προγραµµατισµό. Ξέρω το ενδιαφέρον που έχετε, ξέρω
ότι αυτή τη στιγµή µπορούµε να πάµε σε ευέλικτες λύσεις και θα
ήθελα απαντήσεις πάνω σε αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, κύριε Σπανάκη, να σας ευχαριστήσω πολύ

για την ερώτησή που µου κάνατε, διότι µου δίνεται η ευκαιρία να
πούµε µερικά ξεκάθαρα πράγµατα για το πού βρισκόµαστε και
για το συγκεκριµένο έργο, αλλά και για όλα τα υπόλοιπα έργα
της λεγόµενης «συνεργατικής», όπως τα έχουµε εµείς ονοµατίσει
στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. 

Ένα είναι το σίγουρο, αυτό που είπατε, ότι έχουµε ήδη καθυ-
στερήσει. Έχουµε καθυστερήσει πολλά χρόνια. Και το πρόβληµα
που θα αντιµετωπίσει η Αττική εάν δεν γίνουν τα έργα της επέ-
κτασης στη λεωφόρο Κύµης –που έχει ήδη δηµοπρατηθεί- το
έργο το οποίο έχει να κάνει µε την υπογειοποίηση, τη λεγόµενη
αστική σήραγγα Ηλιουπόλεως, ένα έργο -έχετε πολύ δίκιο- που
συζητιέται εδώ και πάρα πολλά χρόνια υπό διαφορετικές µορφές
όπως και οι επεκτάσεις σε Ραφήνα και Λαύριο, τότε η Αττική να
είµαστε σίγουροι γι’ αυτό, θα είναι µια πόλη, η οποία θα είναι
απροσπέλαστη.

Κι επειδή υποχρέωση των πολιτικών και των ανθρώπων που
ασχολούνται µε τα δηµόσια πράγµατα είναι να προλαµβάνουν,
πρέπει να τρέξουµε τώρα µε πολύ γρήγορα βήµατα, έτσι ώστε
να δώσουµε -αν θέλετε- ώθηση σε αυτό το συγκεκριµένο έργο.

Πάµε, λοιπόν, να το δούµε µε µία προσοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως σωστά είπατε, είναι ένα έργο εξαιρετικά σηµαντικό και

θα λειτουργήσει ως εναλλακτική επιλογή για τους χρήστες που
κινούνται και από τη βόρεια Αττική προς τα νότια προάστια. Με
λίγα λόγια για να δούµε το πρόβληµα που υπάρχει σε αυτή τη
χώρα, του σχεδιασµού, συζητάµε εδώ και χρόνια γι’ αυτό το
έργο. Πολύ σωστά λέτε ότι έρχεται να γίνει µια πολύ µεγάλη
επένδυση. Εγώ λέω όχι µια πολύ µεγάλη επένδυση, αλλά η µε-
γαλύτερη επένδυση στην Ευρώπη για ζητήµατα real estate. Παρ’
όλα αυτά µε ευθύνη και της πολιτείας, αλλά όχι µόνο, δεν είχε
γίνει κανένας σοβαρός σχεδιασµός για το πώς θα έχουµε πρό-
σβαση στο Ελληνικό. Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι έχουµε κάνει.

Πρώτον εµείς συζητάµε και την αναβάθµιση, όπως πολύ
σωστά είπατε, µε την πλήρη ανισοπεδοποίηση στον κόµβο της
λεωφόρου Βουλιαγµένης µε παράλληλο υποβιβασµό, όπως
λέµε, χωρίς να θιγεί η υπάρχουσα γραµµή του µετρό ή οι επε-
κτάσεις που πολύ σωστά είπατε ότι θα γίνουν µε το µετρό. Και
επειδή, όπως προανέφερα, πιστεύουµε σε αυτό το έργο, πετύ-
χαµε την ένταξη του στο ΠΔΕ για την προγραµµατική περίοδο
2021 - 2027. Άρα η µελέτη είναι ενταγµένη στο ΠΔΕ.

Τι περιλαµβάνει το φυσικό αντικείµενο των µελετών; Να είµαι
λίγο τεχνικά συγκεκριµένος.

Πρώτον κατασκευή αστικής σήραγγας µήκους τριών χιλιοµέ-
τρων που συνδέει περιµετρική Υµηττού µε τη λεωφόρο Βουλιαγ-
µένης, δεύτερον αναβάθµιση της κυκλοφοριακής ικανότητας της
περιµετρικής Υµηττού από τον κόµβο της Κατεχάκη µέχρι την εί-
σοδο της σήραγγας και βέβαια, όπως σας είπα και πριν, την ανα-
βάθµιση της κυκλοφοριακής ικανότητας της λεωφόρου
Βουλιαγµένης, µιας λεωφόρου που είναι ήδη κορεσµένη. Φαντα-
στείτε τι θα γίνει όταν ολοκληρωθεί η µεγάλη επένδυση στο Ελ-
ληνικό.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, για να έχω χρόνο και στην δευτερο-
λογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Η εκπόνηση των µελετών αυτών θα πραγµα-
τοποιηθεί κατά κύριο µέρος µε µια διαδικασία πολύ γρήγορα, τη
διαδικασία που εντάσσεται στη σύµβαση -πλαίσιο για την πε-
ριοχή τεχνικού συµβούλου της διοίκησης. Μια σύµβαση - πλαίσιο
που έχει ήδη δηµοσιευτεί µε τη διακήρυξη 1/2021. Μιλάµε συνο-
λικά για ένα τεράστιο έργο. Ας είµαστε ειλικρινείς. Είναι ένα έργο
που µόνο οι µελέτες του, αγαπητέ κύριε Σπανάκη, κοστολογούν-
ται στα 3 εκατοµµύρια ευρώ. Εποµένως είναι µια πολύ πολύ µε-
γάλη µελέτη που πρέπει να γίνει. Εµείς ήδη την έχουµε εντάξει
στον προγραµµατισµό µας και στη δευτερολογία µου µπορώ να
σας πω και τι σκέψεις έχουµε και τι θα µπορέσουµε σύντοµα να
ανακοινώσουµε για να επιταχύνουµε ακόµα αυτή τη διαδικασία
διότι, όπως καταλαβαίνετε, πολλές φορές είναι µακρόσυρτες οι
διαδικασίες δηµοπράτησης µελετών. Γι’ αυτό άλλωστε στο
Υπουργείο έχουµε δουλέψει πολύ µε το µοντέλο µελετοκατα-
σκευή για να επιταχύνουµε τα έργα.

Εποµένως στη δευτερολογία µου θα σας πω και τις σκέψεις
που έχουµε για να µπορέσουµε να τρέξουµε τις διαδικασίες,
όπως κάνουµε στο Υπουργείο µε πολύ πολύ µεγαλύτερη ταχύ-
τητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σπανάκη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν σας

κρύβω ότι στην ευρύτερη περιοχή υπάρχει µια έντονη ανησυχία
για την καθηµερινή µας ανάγκη που υπάρχει και τις κυκλοφορια-
κές επιπτώσεις που θα επέλθουν από την έναρξη του έργου.

Δεν σας κρύβω ότι οι πρώτες απαντήσεις µε ικανοποίησαν,
διότι έδειξαν τη βούλησή σας στο να σκύψετε πάνω από το πρό-
βληµα και να το λύσουµε. Και η αναβάθµιση της λεωφόρου Βου-
λιαγµένης είναι κάτι πολύ πολύ σηµαντικό, διότι η Βουλιαγµένης
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αυτή τη στιγµή είναι µία λεωφόρος που έχουµε σοβαρά τροχαία
ατυχήµατα και θα αντιµετωπίσουµε και τα τροχαία ατυχήµατα µε
τις παρεµβάσεις, τις οποίες αναφέρατε.

Όµως θέλω να είµαστε συγκεκριµένοι. Σκεφτείτε έναν κάτοικο
της Αργυρούπολης, της Ηλιούπολης, της Γλυφάδας, του Αλίµου,
της ευρύτερης περιοχής να µπορεί να πάει µέχρι την Αττική Οδό
χωρίς φανάρια. Σκεφτείτε πόσο θα βελτιωθεί η καθηµερινότητά
του. Γι’ αυτόν τον λόγο η ερώτηση µου έγινε και έγινε επίκαιρη
και όχι γραπτή, για τον λόγο ότι πρέπει να δώσουµε ξεκάθαρες
απαντήσεις.

Το δεύτερο είναι ότι η άµεση έναρξη των εργασιών που φυσικά
προϋπόθεση έχει την εκπόνηση των µελετών, είναι πάρα πολύ
σηµαντική. Διότι δεν πρέπει να αποσυνδέσουµε το έργο του Ελ-
ληνικού, παρ’ ότι το έργο αυτό όταν ξεκίνησε δεν είχε καµµία
σχέση µε το Ελληνικό, να το πούµε στην Αίθουσα αυτή. Όµως
είναι άµεση ανάγκη της έναρξης του έργου αυτού, όταν η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υλοποιεί στην πράξη το έργο
του Ελληνικού.

Θέλω επίσης να πω ότι η σήραγγα αυτή θα βελτιώσει την κα-
θηµερινότητα µας. Και φυσικά η αναβάθµιση της Κατεχάκη είναι
κάτι το οποίο θα εξυπηρετήσει και την πάνω πλευρά, Βύρωνα,
Καισαριανή, Ζωγράφου και όλες τις περιοχές και είναι κάτι το
οποίο χρειάζεται. Και επειδή είναι ένα έργο το οποίο δεν είναι για
πέντε και δέκα χρόνια, αλλά είναι ένα έργο το οποίο θα µείνει για
τις επόµενες γενιές πρέπει να τρέξουµε γρήγορα και θα πάµε σε
µια πλήρη αποσυµφόρηση. 

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω να πω στην Αί-
θουσα αυτή ότι θα είµαι ιδιαίτερα ικανοποιηµένος να ακούσω
από εσάς ότι στη δεύτερη θητεία του Κυριάκου Μητσοτάκη και
άµεσα δηλαδή, θα έχουµε τη δηµοπράτηση αυτού του έργου.
Αυτό περιµένουν να ακούσουν όλοι οι κάτοικοι της ευρύτερης
περιοχής, διότι είναι µια περιοχή αναπτυσσόµενη, είναι µία πε-
ριοχή µε πρόσθετες ανάγκες, είναι µια περιοχή που ξεχάστηκε
για πολλά χρόνια και οφείλει η πολιτεία να σκύψει το κεφάλι
πάνω από ένα πραγµατικό πρόβληµα το οποίο υπάρχει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Σπανάκη. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, Κων-

σταντίνος Καραµανλής. 
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ για την δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Nα επαναλάβω, κύριε Σπανάκη, το εξής: Είναι δεδοµένο ότι

στο παρελθόν καθυστερήσαµε ως ελληνική πολιτεία σε έναν
πολύ µεγάλο βαθµό να σχεδιάσουµε µε έναν τρόπο ορθολογικό
έργα τα οποία δίνουν λύσεις στην καθηµερινότητα των πολιτών. 

Σκεφτείτε, λοιπόν -και πολύ σωστά το είπατε- ότι εδώ πέρα συ-
ζητάµε εδώ και χρόνια την ανάπτυξη του Ελληνικού, από το 2000,
και πριν από το 2000 συζητάµε για την ανάπτυξη όλου του πα-
ραλιακού µετώπου. Η κυβέρνηση Σαµαρά το 2014 ήρθε και έκανε
ίσως το πιο σηµαντικό βήµα, για να ξεκινήσει η επένδυση στο Ελ-
ληνικό. Επί πέντε χρόνια αυτό το έργο ξεχάστηκε. 

Ξανά, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ήρθε και έδωσε ώθηση και το
έργο αυτό βλέπουµε αυτή τη στιγµή να προχωράει µε πολύ τα-
χείς ρυθµούς. Δυστυχώς, όµως, τόσο ελληνική πολιτεία και, θα
σας έλεγα, όσο και ο ιδιωτικός τοµέας δεν είχαν προβλέψει ότι,
κάνοντας µια τέτοια ανάπλαση στην περιοχή, θα δηµιουργήσεις
ένα τεράστιο πρόβληµα. Και πρέπει να προβλέψουµε, κύριε Σπα-
νάκη, την πρόσβαση σε αυτή την περιοχή και από το κέντρο της
Αθήνας, αλλά και το αεροδρόµιο. 

Λοιπόν, ας καταλάβουµε κάποτε σε αυτή τη χώρα ότι, όταν
σχεδιάζουµε έργα, πρέπει να τα σχεδιάζουµε στην ώρα τους και
πρέπει να τρέχουµε µε βήµατα. Εδώ, δυστυχώς, πολλές φορές
σχεδιάζουµε να κάνουµε µια µεγάλη επένδυση,  σχεδιάζουµε να
κάνουµε µια µεγάλη αλλαγή ανάπλασης και δεν έχουµε σκεφτεί
τα βασικά. 

Και να σας πω και κάτι άλλο, κύριε Σπανάκη. Ούτε συγκοινω-
νιακή µελέτη δεν υπήρχε γι’ αυτό το έργο, δεν υπήρχε τίποτα.
Φανταστείτε πόσο κωµικό είναι αυτό, για να µην πω τραγικό. Γί-
νεται µια τεράστια επένδυση στην περιοχή στην οποία εκλέγεστε

-και την οποία απ’ ό,τι βλέπω εκπροσωπείτε επάξια- και κανένας
µα κανένας όλα αυτά τα χρόνια δεν είχε κάτσει να κάνει το προ-
φανές, να πει «Καλά, πώς θα πάει ο κόσµος εκεί; Υπάρχουν προ-
βλέψεις για µέσα µαζικής µεταφοράς, για το πώς θα πάµε και τι
οδικά δίκτυα έχουµε;». Ήδη το οδικό δίκτυο στην περιοχή -όπως
πολύ σωστά είπατε, αναφερόµενος και στη λεωφόρο Βουλιαγ-
µένης- είναι κορεσµένο. Η µελέτη, λοιπόν, αυτή εκ των πραγµά-
των, εάν την κάνουµε µε τη διαδικασία που υπάρχει στο ελληνικό
δηµόσιο, θα κάνουµε τουλάχιστον τρία χρόνια -µη σας πω και
παραπάνω- για να ωριµάσει. 

Όπως, λοιπόν, έχουµε κάνει και σε άλλα έργα σε αυτό το
Υπουργείο, το Υπουργείο έχει δείξει ότι µπορεί να κάνει πράξη
τις προεκλογικές δεσµεύσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Είχαµε πει
ότι θα κάνουµε 13 δισεκατοµµύρια έργα και έχουµε ήδη δηµο-
πρατήσει τα 8 δισεκατοµµύρια. Εµείς, αν θέλετε, σκεφτόµαστε
πολλές φορές και εκτός πλαισίου. Εποµένως, εγώ είµαι στην ευ-
χάριστη θέση να σας πω ότι αυτή τη στιγµή έχουµε έρθει σε
επαφή µε τον επενδυτή, µε τη «LAMDA», και τους έχουµε ζητήσει
να εξετάσουν πάρα πολύ σοβαρά να αναλάβουν αυτοί το κόστος
της µελέτης. Όταν και εφόσον, λοιπόν, θα είµαστε σε µια θέση -
γιατί, όπως καταλαβαίνετε, αυτή τη στιγµή γίνεται µια διαπραγ-
µάτευση- να έχουµε κάποια νέα, και πάλι εδώ στο Κοινοβούλιο
θα έρθω για να σας ενηµερώσω τι ακριβώς µπορούµε να κά-
νουµε. 

Σε αρκετές περιπτώσεις αυτή η Κυβέρνηση έχει «χρησιµοποι-
ήσει», αν θέλετε, και έχει εκµεταλλευτεί ιδιώτες, έτσι ώστε να
τρέξουµε γρήγορα και να σπάσουµε µία γραφειοκρατία, η οποία
δυστυχώς πολλές φορές δηµιουργεί πάρα πολλά προβλήµατα
στο να τρέξουµε τα έργα. 

Εποµένως, κλείνοντας, τρία βασικά είναι τα έργα της Αττικής.
Το πιο βασικό είναι αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα εδώ σε αυτή
την Αίθουσα. 

Το ένα είναι η επέκταση της λεωφόρου Κύµης, το οποίο το
έχουµε δηµοπρατήσει, κύριε Σπανάκη, γιατί αυτό είχε µελετητική
ωριµότητα, στις 31 Δεκεµβρίου του 2021 και το έργο αυτό θα
συµβασιοποιηθεί πολύ γρήγορα. 

Το δεύτερο έργο έχει να κάνει µε τις επεκτάσεις στη Ραφήνα
και στο Λαύριο. Και αυτό είναι ένα εξαιρετικά ζωτικής σηµασίας
έργο που θα µπορέσει να αποσυµφορήσει ένα πολύ µεγάλο κοµ-
µάτι µιας Αττικής, που η αλήθεια είναι ότι επεκτείνεται. 

Και το τρίτο, βέβαια, είναι το έργο το οποίο συζητάµε σήµερα.
Είναι ένα έργο τεχνικά πάρα πολύ δύσκολο και γι’ αυτό θέλει µια
πολύ σοβαρή µελετητική οµάδα να το µελετήσει. 

Παλαιότερα είχαν ακουστεί φαραωνικά πράγµατα. Δεν θέλω
να µπούµε σε αυτή τη συζήτηση, διότι πρέπει όλοι να συνειδη-
τοποιήσουµε ότι πλέον υπάρχουν περιβαλλοντικοί περιορισµοί.
Παλιά µίλαγαν για τη σήραγγα Σακέτα, για το ότι θα τρυπήσουµε
το βουνό για ένα φαραωνικό έργο 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ.
Αυτό, δυστυχώς, σήµερα µε τις περιβαλλοντικές νοµοθεσίες -και
ορθώς κατά την άποψή µου- και µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, αλλά και µε την ελληνική νοµοθεσία θα ήταν σχεδόν
αδύνατο να πάρει περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Εποµένως, το µεγάλο στοίχηµα που έχουµε εµείς, κύριε Σπα-
νάκη, είναι να δηµοπρατήσουµε ένα έργο σωστό που θα πάρει
περιβαλλοντική αδειοδότηση. Εποµένως, εδώ είµαστε για να ενη-
µερώνουµε το ελληνικό Κοινοβούλιο σε όλες τις φάσεις αυτού
του έργου, διότι θεωρώ ότι αυτό είναι ένα έργο το οποίο θα πρέ-
πει σιγά-σιγά να αρχίσουµε να το συζητάµε µε πολύ µεγαλύτερη
σοβαρότητα. 

Ένα, όµως, θέλω να κρατήσουµε κλείνοντας, ότι αυτό το έργο
είναι ένα έργο το οποίο στην ουσία έχει µπει σε τροχιά υλοποί-
ησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Στο σηµείο αυτό έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο

Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή στις 28-06-2022,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
ποινική ευθύνη των Υπουργών δύο ποινικές δικογραφίες.

Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας κ. Χρήστο Στυλιανίδη και ποινική
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δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής κ. Νότη Μηταράκη. 

Επίσης, στο σηµείο αυτό η συνάδελφος κ. Παναγιώτα Δούνια
ζητάει µε επιστολή της που απέστειλε στον Πρόεδρο της Βουλής
να χορηγηθεί άδεια απουσίας λόγω της συµµετοχής της στην
ετήσια Σύνοδο της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑΣΕ, η
οποία θα πραγµατοποιηθεί στο Μπέρµιγχαµ της Μεγάλης Βρε-
τανίας από 2 έως 6 Ιουλίου του τρέχοντος έτους. Η Βουλή εγ-
κρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Στο σηµείο αυτό πρέπει να αναφέρω στο Σώµα ότι δεν θα συ-

ζητηθούν λόγω αναρµοδιότητας: Η µε αριθµό 812/22-6-2022
τρίτη επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυ-
τικού Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας
(Νάντιας) Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µε θέµα: «Υπογειοποίηση γραµµών υψηλής αλλά
και χαµηλής - µεσαίας τάσης στην περιοχή του πάρκου «Αντώνης
Τρίτσης» και δεύτερον, η µε αριθµό 835/27-6-2022 τέταρτη επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Παράνοµες συν-
θήκες εργασίας για τους εργαζόµενους των ταχυδιανοµών - de-
liveries».

Εισερχόµαστε τώρα στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση της ση-
µερινής συνεδρίασης. Είναι η µε αριθµό 827/27-6-2022 δεύτερη
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Απαράδεκτες εκ-
πτώσεις στο έργο του προαστιακού δυτικής Αττικής».

Σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για τη Δυτική Αττική που, δυστυχώς,

πρέπει να παραδεχτείτε ότι έχει αποτελέσει µέχρι στιγµής την
«πίσω αυλή» της Αθήνας. Η δυτική Αθήνα είναι ο χώρος όπου
στέλνονται όλες οι ανεπιθύµητες δραστηριότητες, από διυλιστή-
ρια, ρυπογόνες βιοµηχανίες, τσιµεντάδικα, µέχρι και οι φυλακές
από τον Κορυδαλλό εκεί πέρα θα πάνε, προφανώς ο ΧΥΤΑ Φυλής
και τόσα άλλα. 

Τώρα, σε αυτή την περιοχή, όπου εργάζεται ένα µεγάλο κοµ-
µάτι των ανθρώπων και από τη δυτική Αθήνα και από άλλα µέρη
της Αθήνας, που είναι τόσο υποβαθµισµένη και οι άνθρωποι που
µένουν εκεί πέρα έχουν δικαίωµα στη στοιχειώδη ποιότητα ζωής,
θα γίνει ένα έργο, ο προαστιακός.

Ο προαστιακός λύνει κάποια προβλήµατα, όµως, έτσι όπως γί-
νεται, κύριε Υπουργέ, στην ουσία αποτελεί µια κοροϊδία και τον
υπονοµεύετε µε τρεις τρόπους: 

Πρώτον, δεν φτάνει ως την πόλη των Μεγάρων, φτάνει τριά-
µισι χιλιόµετρα έξω από την πόλη των Μεγάρων, ενώ η γραµµή
του τρένου έφτανε µέσα στην πόλη των Μεγάρων. Η πόλη των
Μεγάρων είναι µεγαλύτερη της δυτικής Αττικής. Πώς, δηλαδή,
ο προαστιακός δεν φτάνει στον µεγαλύτερο προορισµό του; 

Δεύτερον, από εκεί που η γραµµή ήταν διπλή, γίνεται µονή. Γί-
νεται µονή, µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να εξυπηρετηθούν
στην πράξη ούτε καν δύο δροµολόγια ανά ώρα. Θα αναλύσουµε
αργότερα για ποιον λόγο δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν για να
µη «φαγωθεί» όλος ο χρόνος της πρωτολογίας. 

Το τρίτο είναι ότι σε αυτή τη γραµµή που γίνεται  µονή γραµµή,
ο λόγος που γίνεται µονή γραµµή, είναι, διότι θέλετε να περάσετε
δύο αγωγούς και µάλιστα ήταν η απόφαση και της προηγούµε-
νης κυβέρνησης επί κ. Σπίρτζη, και οι δύο αυτοί αγωγοί είναι το
κύριο έργο και η σιδηροδροµική γραµµή, ο προαστιακός θεω-
ρείται δευτερεύον συνοδό έργο των αγωγών. 

Είναι συγκλονιστικά αυτά τα δεδοµένα, υποβαθµίζουν πάρα
πολύ τον προαστιακό, ότι θα τον κάνουν µη χρησιµοποιήσιµο
στην πράξη για τους πολίτες. Σας καλούµε, λοιπόν, να δεσµευ-
τείτε να φτάσει στην πόλη των Μεγάρων ο προαστιακός και να
είναι διπλός για να µπορεί να είναι βιώσιµος και να είναι αξιοποι-

ήσιµος από τους πολίτες της δυτικής Αττικής αλλά και της δυτι-
κής Αθήνας που δουλεύουν στην δυτική Αττική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Υπουρ-
γός έχει τον λόγο για να πρωτολογήσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και  Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Αρσένη, νοµίζω ότι θα παραδεχθούµε όλοι ότι η παρά-
ταξη και η Κυβέρνηση που υλοποιεί αυτό το µεγάλο έργο είναι η
δική µας παράταξη. Έχετε απόλυτο δίκιο για την δυτική Αττική.
Είναι µια περιοχή η οποία έχει πάρα πολλά προβλήµατα και είναι
υποβαθµισµένη. Ωραία είναι τα λόγια, αλλά εδώ έρχεται µια Κυ-
βέρνηση και εντάσσει ένα πάρα πολύ σηµαντικό έργο στο Ταµείο
Ανάκαµψης. 

Έρχοµαι τώρα στα συγκεκριµένα ερωτήµατά σας. Πρώτον, να
σας πω ότι ο στόχος του ΟΣΕ και ο στόχος µας είναι το έργο
αυτό να δηµοπρατηθεί εντός του καλοκαιριού. Μιλάµε για µια
νέα γραµµή µήκους τριάντα έξι χιλιοµέτρων προαστιακού σιδη-
ροδρόµου που θα ξεκινάει τα Άνω Λιόσια, θα περνάει τον Ασπρό-
πυργο, την Ελευσίνα και θα τερµατίζει στα Μέγαρα και θα σας
απαντήσω σε λίγο για αυτό που λέτε, για τα Μέγαρα. 

Με αυτόν τον τρόπο, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, λύνουµε ένα
τεράστιο ζήτηµα, διότι νοµίζω ότι γνωρίζετε καλύτερα από µένα
ότι η παλιά µετρική γραµµή είχε τεθεί εκτός λειτουργίας εδώ και
δεκαπέντε χρόνια. Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς µε έναν προϋπολο-
γισµό γύρω στα 95 εκατοµµύρια να δώσουµε στην ουσία ώθηση
σε ένα φιλοπεριβαλλοντικό µέσο, όπως είναι ο προαστιακός, σε
ένα µέσο που θα προσδώσει τεράστια αναπτυξιακή πνοή σε αυτή
την περιοχή και θα βελτιώσει την καθηµερινότητα των πολιτών. 

Πάµε τώρα να απαντήσουµε σε όσα θίγετε. Πρώτον, σε ό,τι
αφορά, κύριε Αρσένη, το κοµµάτι της επέκτασης της σιδηροδρο-
µικής γραµµής Λιόσια - Μέγαρα µέχρι τον παλιό σιδηροδροµικό
σταθµό Μεγάρων, δηλαδή εντός του οικισµού, θα ήθελα να σας
ενηµερώσω ότι θα γίνει αυτό το έργο. Ο ΟΣΕ στο υπό δηµοπρά-
τηση έργο το έχει προβλέψει µε προαίρεση, εποµένως το έργο
θα γίνει. Απλά, δηµοπρατούµε σε πρώτη φάση το πρώτο κοµµάτι
για το οποίο έχουµε περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Η εν λόγω επέκταση έχει µήκος, όπως πολύ σωστά είπατε,
τρία χιλιόµετρα και σε όλο το µήκος του θα οδεύει εντός του υφι-
στάµενου σιδηροδροµικού διαδρόµου της παλιάς µετρικής
γραµµής προς Πελοπόννησο. Μάλιστα ο ΟΣΕ έχει εκπονήσει τη
σχετική περιβαλλοντική µελέτη και θα την αναρτήσει άµεσα, στο
αµέσως προσεχές διάστηµα στο περιβαλλοντικό µητρώο, για να
κλείσουµε και αυτή την εκκρεµότητα. 

Ως εκ τούτου, όχι µόνο δεν ταλαιπωρούµε τους κατοίκους των
Μεγάρων, αλλά νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου από τη
στιγµή που το έργο θα πάει στο κέντρο των Μεγάρων αναβαθµί-
ζουµε όλη την περιοχή. 

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τους λεγόµενους αγωγούς, κατ’ αρχάς
µη συγχέουµε τι είχε κάνει η προηγούµενη κυβέρνηση, γιατί η αλή-
θεια είναι ότι δεν είχε κάνει τίποτα. Δεν είχε βρει χρηµατοδότηση
και στην ουσία έχετε δίκιο ότι τότε το παρουσίαζε ως συνοδό
έργο. Αυτό είναι ένα εντελώς διαφορετικό έργο από αυτό που σχε-
δίαζε η προηγούµενη κυβέρνηση, και νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε
όλοι εδώ πέρα ότι δεν έχει καµµία σχέση να σχεδιάζουµε, να αναγ-
γέλλουµε και να διατυπώνουµε. Εµείς δηµοπρατούµε και έχουµε
εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση και συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι γίνεται µε τους αγωγούς. Όντως, η
ισχύουσα µελέτη ΜΠΕ δεν περιλαµβάνει τους νέους αγωγούς
λευκών προϊόντων. Γι’ αυτό και κάναµε ό,τι είπα και στον κ. Σπα-
νάκη πριν. Πήγαµε στα ΕΛΠΕ και ζητήσαµε οι µελέτες να γίνουν
από αυτούς, έτσι ώστε να γλιτώσουµε πολύτιµο χρόνο. Έτσι ο
ΟΣΕ προέκρινε τη λύση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης από
τα ΕΛΠΕ, κάτι το οποίο είναι πάγια πρακτική σε όλη την Ευρώπη,
µε ανεξάρτητη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για το
τµήµα παράλληλης όδευσης αγωγών. 

Στη δευτερολογία µου θα πάω και στο τρίτο ζήτηµα, αυτό της
διπλής γραµµής. 

Η τεχνολογία, αγαπητέ κύριε Αρσένη, έχει προχωρήσει και θα
σας πω πολύ γρήγορα ότι ο υπολογισµός της χωρητικότητας της
µονής γραµµής µε τους ηλεκτροκίνητους συρµούς Desiro,προσ-
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διορίζει δροµολόγια εβδοµήντα δύο τρένα την ηµέρα. 
Εποµένως, ο λόγος που δεν γίνεται διπλή, είναι πρώτον, διότι

θα κολλήσουµε µε πάρα πολλές απαλλοτριώσεις, που σηµαίνει
ότι το έργο θα καθυστερήσει ή δεν θα γίνει, και διότι πλέον η
σύγχρονη τεχνολογία µας δίνει τη δυνατότητα µε τη µονή
γραµµή να έχουµε εξαιρετικά επαρκή, αν θέλετε, δροµολόγια για
την περιοχή. 

Αυτά, για την ώρα, κύριε Πρόεδρε. Θα επανέλθω στη δευτε-
ρολογία µου, αφού ακούσω µε προσοχή αυτά που έχει να πει ο
κ. Αρσένης.  

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, απολλοτριωµένος χώρος υπάρχει

για τη δεύτερη γραµµή, το δίνετε στους αγωγούς. Οι δύο γραµ-
µές γίνονται µία, επειδή τον δίνετε στους αγωγούς. 

Μας λέτε ότι θα κάνετε ξεχωριστά τα ΕΛΠΕ περιβαλλοντική
αδειοδότηση για τους αγωγούς. Θέλετε να πείτε ότι το γεγονός
ότι περνάει ένας αγωγός δίπλα από µίας ταχείας κυκλοφορίας
και ταχύτητας γραµµή, βασικής σταθερής τροχιάς του προαστια-
κού, δεν επηρεάζει, κατά οποιονδήποτε τρόπο, τη γραµµή του
προαστιακού; 

Δηλαδή, ένας εκτροχιασµός -χτύπα ξύλο- όταν δίπλα σου
έχεις έναν αγωγό, δεν έχει καµµία επίπτωση; Προφανώς και έχει
και προφανώς δεν θα έπρεπε να είναι εκεί δίπλα αυτός ο αγωγός.
Και στην πράξη συνεχίζετε να το κάνετε συνοδό έργο. 

Θέλετε να αλλάξουµε άποψη; Κάντε αυτή τη γραµµή διπλή.
Να συνδέεται άµεσα αυτό το τραίνο µε τον Σταθµό Λαρίσης, για
να µπορούν να συνδέονται και να µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να
µπαίνουν στο δίκτυο του µετρό. 

Αυτό που ζητάµε είναι αυτονόητα πράγµατα. Θέλουµε να γίνει
το έργο  του προαστιακού πραγµατικά και όχι στα χαρτιά. 

Να σας θυµίσω ότι και παλιότερα είχε δοκιµαστεί µονή γραµµή
και είχε αποτύχει και δεν είχε επιλεγεί αυτή η σύνδεση ποτέ από
τους πολίτες της περιοχής. 

Αυτή τη στιγµή δυσφηµείτε ένα έργο. Υπάρχουν συγκεκριµένα
µικρά, ιδιωτικά συµφέροντα στην περιοχή που δεν το θέλουν και
τα γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ποια είναι αυτά και αυτά τα συµ-
φέροντα δεν θέλουν να φτάσει ούτε στο κέντρο των Μεγάρων
ούτε -στην ουσία- να λειτουργεί σωστά αυτός ο προαστιακός,
για να έχουν αυτά τα δροµολόγια.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ο σχεδιασµός του έργου αυτές
τις σκοπιµότητες εξυπηρετεί µαζί, βέβαια, µε τα ΕΛΠΕ. Προχω-
ράτε, δηλαδή, µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης στην κατασκευή
αυτού του έργου. Κάνετε ένα έργο για τους αγωγούς, και όµως,
το χρηµατοδοτείτε µέσα από το κοµµάτι της βιώσιµης κινητικό-
τητας.

Κάντε βιώσιµη κινητικότητα αλλά κάντε το έργο σωστό, γιατί
µας λέτε ότι είναι µε προαίρεση. Προαίρεση σηµαίνει ότι κάποια
στιγµή στο µέλλον µπορεί να χρηµατοδοτηθεί ένα κοµµάτι και να
µπει. Πείτε µας τι εννοείται όταν λέτε προαίρεση, ορίστε το. Ποια
είναι η δέσµευσή σας εδώ στην Ολοµέλεια, όσον αφορά το να
φτάνει ο προαστιακός στο κέντρο των Μεγάρων;

Μας λέτε ότι θα είναι εβδοµήντα δύο δροµολόγια την ηµέρα,
δηλαδή, τρία δροµολόγια την ώρα. Αυτό είναι αδύνατον στην
πράξη. 

Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά τη µελέτη συγκοινωνιολόγων
που τεκµηριώνει τα προβλήµατα περιβαλλοντικών επιπτώσεων.

Τι µας λέει, λοιπόν, ο συγκοινωνιολόγος; Ότι είναι αδύνατον
να φτάσουµε έστω και τα δύο δροµολόγια. Τα δύο δροµολόγια
την ώρα θα σήµαινε 67% κορεσµό, 75% είναι ο µέγιστος κορε-
σµός. Γιατί έχουµε 67% κορεσµό; Γιατί δέκα λεπτά παίρνει το πέ-
ρασµα της µονής γραµµής ανά τραίνο. Τέσσερα δροµολόγια
–δύο να πάνε και δύο να έρθουν- είναι σαράντα λεπτά. 

Δυστυχώς, από την ιδιωτικοποίηση του ΟΣΕ και µετά έχουµε
τεράστιες καθυστερήσεις. Και να θέλει να περάσει µια εµπορική
γραµµή δεν γίνεται, δεν υπάρχει καµµία ελαστικότητα αναδια-
µόρφωσης των δροµολογίων. Στην πράξη δεν θα λειτουργούν
καν οι δύο γραµµές, τα δύο δροµολόγια, ανά ώρα.

Κάνετε, δηλαδή, ένα έργο το οποίο το κάνετε στα χαρτιά, για

να εξυπηρετηθούν τελικά οι αγωγοί και όχι οι άνθρωποι. Σας ζη-
τάµε να κάνετε έργα για τους ανθρώπους. Κάντε αυτό το έργο
να συνδέεται µε το Σταθµό Λαρίσης µε διπλή γραµµή από τα Λιό-
σια µέχρι και τα Μέγαρα, µέχρι και την Ελευσίνα στην ουσία και
µετά µέχρι και τα Μέγαρα. Να είναι, λοιπόν, ένα έργο το οποίο
θα φθάνει µέχρι τα Μέγαρα. Αυτά τα τρία απλά πράγµατα ζη-
τάµε, για να µπορεί να χρησιµοποιηθεί όλο αυτό το έργο από
τους κατοίκους, για να έχει κάποιο αποτέλεσµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Αρσένη.

Κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νίνα Κασιµάτη,
ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, από τις 2 έως
τις 4 Ιουλίου 2022, προκειµένου να µεταβεί στην Άγκυρα και να
παραστεί σε συνέδριο πολιτικού κόµµατος µε την ιδιότητά της
ως µέλους του Πολιτικού Γραφείου του Κόµµατος της Ευρωπαϊ-
κής Αριστεράς στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµβου-
λίου της Ευρώπης. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, νοµίζω ότι υπάρχει ένα πρόβληµα πολλές

φορές στην επικοινωνία. Στο πρώτο ερώτηµά σας απάντησα και
στην ουσία κάνετε την ερώτησή σας -θα µου επιτρέψετε να πω-
ανεπίκαιρη. 

Το τρένο θα φτάσει στα Μέγαρα. Σας το εξήγησα και σας είπα
και για ποιο λόγο τεχνικά πολλές φορές σε αυτά τα έργα υπάρ-
χουν προαιρέσεις. Και οι προαιρέσεις δεν είναι απλά µια υπό-
σχεση δυνητική ότι θα γίνει, διότι εδώ είµαστε σχεδόν έτοιµοι να
καταθέσουµε µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Αυτό είναι
το ένα. 

Εποµένως, για να είµαστε ξεκάθαροι και να το πούµε, εάν θέ-
λετε, µε απόλυτη σαφήνεια: Το έργο θα φθάσει και θα εξυπηρε-
τεί τα Μέγαρα, διότι έχετε απόλυτο δίκιο, θα ήταν σαν ένα
κολοβό αυγό το να κάνουµε έναν προαστιακό που δεν θα εξυπη-
ρετήσει το κέντρο µιας περιοχής αναπτυσσόµενης και πολυπλη-
θούς. 

Πάµε, τώρα, στο δεύτερο ερώτηµα. Μη συγχέουµε δύο δια-
φορετικά έργα: Το έργο των αγωγών µε το έργο του προαστια-
κού. Εν πάση περιπτώσει, επιτρέψτε µου να πω κάτι το οποίο
πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα µου δηµιουργεί µια µεγάλη
απορία. Ανακοινώνεται καµµιά φορά µία πολύ µεγάλη επένδυση,
ένα πολύ µεγάλο έργο και ερχόµαστε εµείς εδώ στην Αίθουσα
και λέµε ναι, αλλά δεν το κάνετε σωστά, πρέπει να το κάνετε δια-
φορετικά. 

Εδώ πέρα µιλάµε για µια περιοχή που δεν έχει τίποτα, κύριε
Αρσένη, στην οποία εκλέγεσθε, µια περιοχή που επί δεκαπέντε
χρόνια δεν έχει προαστιακό, δεν έχει τρένο. Έρχεται, λοιπόν,
αυτό εδώ το Υπουργείο, έρχεται η ελληνική πολιτεία µε καθυστέ-
ρηση ετών και εκµεταλλεύεται το Ταµείο Ανάκαµψης -ένα χρη-
µατοδοτικό εργαλείο το οποίο η χώρα µας και η Κυβέρνηση αυτή
έχει αποδείξει ότι µπορεί πολύ γρήγορα να το τρέξει- και κά-
νουµε ένα έργο τόσο σηµαντικό για µία πραγµατικά υποβαθµι-
σµένη περιοχή. Και εσείς τι έρχεστε και µας λέτε τώρα; Ναι, εδώ
υπάρχει µια έκθεση ενός συγκοινωνιολόγου, λες και αυτός ο
συγκοινωνιολόγος -δεν τον ξέρω τον άνθρωπο, µπορεί να είναι
πολύ σοβαρός επιστήµονας- έχει τις πλάκες του Μωυσή. Δη-
λαδή, όλη µελέτη που έχει γίνει από εκατοντάδες σοβαρούς αν-
θρώπους στο Υπουργείο, στον ΟΣΕ, ακυρώνεται, διότι υπάρχει
µια µελέτη που εσείς µας καταθέτετε στα Πρακτικά, που λέει ότι
πρέπει να γίνει διπλή σιδηροδροµική. 

Σας εξηγώ, επανέρχοµαι και λέω, για να είµαστε σαφείς, διότι
στα έργα είναι ωραία τα µεγάλα λόγια, αλλά πρέπει να είµαστε
και πρακτικοί και να βρίσκουµε λύσεις: Οι δύο βασικές παράµε-
τροι που έχουµε πρόβληµα µε τη διπλή είναι το ζήτηµα των απαλ-
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λοτριώσεων. Καµµία σχέση µε αυτό που είπατε για τους αγω-
γούς. Καµµία σχέση! Μη συγχέουµε δύο διαφορετικά πράγµατα
και το γεγονός ότι πλέον είµαστε στο 2022. Δεν είµαστε στο
1975. Ο σιδηρόδροµος έχει αλλάξει. 

Εποµένως, επανέρχοµαι και σας λέω ότι σύµφωνα µε όλες τις
µελέτες που έχουν γίνει, θα έχουµε εβδοµήντα δύο τρένα την
ηµέρα από το λεγόµενο µηδέν, κύριε Αρσένη, που είχαµε αυτή
τη στιγµή. Εάν πηγαίναµε µε τη λύση να κάνουµε διπλή σιδηρο-
δροµική, σας εγγυώµαι ότι δεν θα γινόταν ποτέ το έργο. Μάλι-
στα, το Ταµείο Ανάκαµψης έχει και πολύ στενά περιθώρια, που
σηµαίνει ότι το έργο αυτό µέχρι το 2026 θα πρέπει να έχει ολο-
κληρωθεί, γιατί αλλιώς µπαίνουν σε κίνδυνο όλες οι χρηµατοδο-
τήσεις του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι ο σχεδιασµός των έργων, έτσι όπως τον
έχουµε κάνει, προβλέπει δυνατότητα µελλοντικού διπλασιασµού
στο τµήµα Λιόσια - Ελευσίνα, αφού εκεί έχει διαπιστωθεί ότι
υπάρχει επαρκής χώρος. Όµως, στο άλλο τµήµα, στο τµήµα
Ελευσίνα - Μέγαρα γνωρίζετε καλύτερα από εµένα ότι τα όρια
απαλλοτρίωσης είναι ανύπαρκτα -προσέξτε, όχι περιορισµένα,
ανύπαρκτα- και δεν είναι εφικτός ο διπλασιασµός της γραµµής. 

Εποµένως, πρέπει κάποτε, νοµίζω, να συνειδητοποιήσουµε σε
αυτή τη χώρα τι είναι αυτό που γίνεται και τι είναι αυτό που δεν
γίνεται. Εδώ, λοιπόν, γίνεται µια πολύ µεγάλη παρέµβαση να δη-
µιουργηθεί ένας προαστιακός σιδηρόδροµος σε µια περιοχή
υποβαθµισµένη, σε µια περιοχή που πλέον εδώ και δεκαπέντε
χρόνια δεν είχε τρένο. Το τρένο επανέρχεται και επανέρχεται µε

έναν τρόπο που θα εξυπηρετήσει εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες. 
Θεωρώ ότι πρέπει να ξεφύγουµε λίγο από τη µιζέρια αυτής

της χώρας και να πούµε καµµιά φορά και ένα «µπράβο» σε κάτι
το οποίο είναι θετικό για την περιοχή. Το έργο αυτό συζητιέται
εδώ και χρόνια και αυτή τη στιγµή, όχι απλώς µπαίνει σε τροχιά
υλοποίησης -δεν συζητάµε θεωρητικά, κύριε Αρσένη-, αλλά δη-
µοπρατείται µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση. Αυτό κάνει αυτή
η Κυβέρνηση και αυτό κάνει το συγκεκριµένο Υπουργείο. Δεν έρ-
χεται να κάνει µολυβιές στο χάρτη και να µιλάει και να λέει ότι
«θα» κάνει τα έργα, αλλά έρχεται µε συγκεκριµένο σχεδιασµό,
µε εξασφαλισµένη δηµοπράτηση και µε εξασφαλισµένη χάραξη
να κάνει αυτά τα έργα πραγµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 10.57’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα
4 Ιουλίου 2022 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων. 
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